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Družbena
samozaščita

Ko po letu dni ocenjujemo 
izhodišča 13. seje predsedstva 
CK ZK Jugoslavije o nalogah in 
uresničevanju družbene samo
zaščite, lahko danes ugotavlja
mo, da družbena samozaščita 
že postaja sestavina našega ce
lotnega samoupravnega sistema 
in razvoja družbenopolitičnega 
delovanja, kar je naš neposredni 
cilj v podružbljanju varnosti.

Tako smo skoraj v celoti pre
segli razprave, ki so ostajale na 
ravni načelnega pojmovanja si
stema in vloge družbene samo
zaščite v sistemu samoupravlja
nja in razrednega pomena po- 
družbljanja varnosti. Dalje smo 
s politično aktivnostjo prenesli 
vsa vsebinska in organizacijska 
vprašanja uresničevanja druž
bene samozaščite v neposredna 
samoupravna okolja, pri čemer 
pomeni zakon o družbeni samo
zaščiti, varnosti in notranjih 
zadevah, jasno normativno 
opredelitev glede temeljnih 
vsebinskih in organizacijskih 
načel družbene samozaščite.

V občinah in mnogih krajev
nih skupnostih ter tozdih so že 
ustanovili skupna telesa za ljud
sko obrambo in družbeno 
samozaščito, kar omogoča ne
deljivo odgovornost nosilcev 
družbenopolitičnih, samouprav
nih in oblastnih funkcij za 
stanje in ukrepe na področju 
obrambnih priprav in varnost
nih razmer, dalje večjo usklaje
nost delovanja v obrambi in za
ščiti naše družbene skupnosti 
kot celote in njenih posameznih 
delov in končno, odvisnost 
samozaščitnega ravnanja in var
nostnega ukrepanja od volje in 
odločitev samoupravnih organov 
oziroma delavcev v tozdih in 
krajanov v KS.

V občinah, KS in OZD seje 
okrepila odgovornost družbeno
političnih organizacij in samo
upravnih organov za stanje na 
področju varnostnih razmer. 
Večja je tudi njihova skrb za 
akcije in ukrepe, katerih namen 
je izgrajevanje stabilnih var
nostnih razmer.

V KS in tozdih sedaj že usta
navljajo narodno zaščito, ki 
pomeni poseben prispevek k 
podružbljanju in učinkovitosti 
naše varnosti. Pomembno je 
ugotoviti, da so formiranje na
rodne zaščite ljudje dobro spre
jeli, da so pripravljeni v njej so
delovati in da so posamezne 
enote že imele priložnost uspeš
no izkazati se.

Celotna družbenopolitična 
aktivnost je prispevala k večji 
konkretizaciji samozaščitnih 
nalog in ukrepov v mnogih oko
ljih, kjer so doslej še vedno ča
kali, da bodo zgolj državni in 
strokovni organi ter službe ure
jali in odpravljali njihove var
nostne probleme, skrbeli za 
spoštovanje samoupravnih pra
vic, za varnost ljudi, za nedo
takljivost družbenega in zaseb
nega premoženja idr.

In končno, samozaščitna 
aktivnost na vseh ravneh je pri
spevala k večji stabilnosti var- 
nostnopolitičnih razmer in k 
zmanjševanju družbeno škodlji
vih pojavov v naši republiki, kar 
ugotavlja v svojem poročilu 
tudi predsedstvo SRS.

Vse to velja v pretežni meri 
tudi za Iskro, kjer bodo morali 
funkcijo družbene samozaščite 
še bolj neposredno prevzeti 
samoupravni organi ter njihovi 
odbori za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito. D. Ž.

Iskra na Elektro '77 v Moskvi
V moskovskem parku Sokolniki so 

v četrtek, 23. t. m. zaprli eno največ- 
jih mednarodnih razstav elektrotehni
ke na svetu, razstavo ,,Elektro 77“, ki 
so jo svečano odprli 9. junija.

Prva tovrstna razstava Elektro 72 je 
bila pred petimi leti in v teh petih le
tih je elektrotehniška industrija tako v 
svetu kot v sami deželi gostiteljici, 
So\jetski zvezi, nedvomno napravila 
ogromen razvoj naprej. Poleg tega pa 
je bil moskovski junij 1977 zelo po
memben tudi za elektrotehnike vseh 
dežel: hkrati z mednarodnim pregle
dom svetovnih dosežkov elektrotehni
ke je v Moskvi začel z delom tudi ve
likanski zbor znanstvenikov — svetov
ni elektrotehniški kongres pod geslom 
,,Sedanjost in prihodnost elektroteh- 
nike“. Prav tako pa je bila v tem me
secu, tudi v Moskvi, plenarna seja 
mednarodne elektrotehniške komisije, 
na kateri so se zbrali specialisti, da bi 
preučili vprašanja standardizacije 
elektrotehniške opreme.

Že bežen sprehod po razstavi, ki se 
je •udeležilo kar 23 držav z več kot 
tisoč razstavljalci, prepriča obisko
valca, da je bilo v Moskvi zares moč 
videti prav vse, kar je bilo doslej no
vega na elektrotehniškem področju pa 
naj gre pri tem tako za fundamentalne 
raziskave kot aplikacijo le-teh. Med 
razstavljalci najdemo v glavnem naj- 
razvitejše dežele sveta, tako so bile 
poleg gostiteljice tu v lastnih paviljo
nih ali pa skupaj z drugimi, še Avstri
ja, Belgija, Bolgarija, Anglija, Madžar
ska, vzhodna Nemčija, Indija, Španija, 
Italija, Nizozemska, Norveška, Polj
ska, Romunija, Združene države 
Amerike, Finska, Francija, zahodna 
Nemčija, Čehoslovaška, Švica, Šved
ska, Japonska in seveda tudi Jugosla
vija.

Jugoslavija je to pot razstavljala kar 
v dveh paviljonih, v paviljonih št. 20 
in 21, v katerih je našlo svoje mesto 
kar 18 jugoslovanskih proizvajalcev s 
področja elektrotehnike, med njimi 
seveda tudi naša Iskra, ki je to pot 
razstavljala v družbi Gorenja—Sever iz 
Subotice, Dalekovoda iz Zagreba, 
Združene jugoslovanske kablovske 
industrije iz Beograda, TEP iz Zagre
ba. IMP iz Ljubljane, Industrije elek- 
troporcelana iz Ara ndj e lovca, Croatie 
iz Zagreba, Minela iz Beograda, Rade 
Končarja iz Zagreba, TT—TEŽ iz Za

greba, TSN iz Maribora, Cera iz 
Čačka, Ivana Šikiča iz Zagreba, Elek- 
tromontaže iz Ohrida, Elektroosijeka 
iz Osijeka, Elkoma iz Maribora in 
Energoinvesta iz Sarajeva.

Poleg čisto razstavnega in seveda 
tudi komercialnega značaja razstave 
Elektro 77 so na njej potekala tudi 
znanstvena predavanja strokovnjakov 
iz dežel—razstavljalk, kar je vsekakor 
dajalo moskovski razstavi še posebne 
razsežnosti in možnosti obiskovalcem, 
da se seznanjajo z najnovejšimi do
sežki in problemi sodobne elektroteh
nike.

V četrtek, 16. junija, je bil na raz
stavi jugoslovanski dan, ki sta se ga 
udeležila tudi predsednik zvezne go
spodarske zbornice Ilija Vakič in naš 
veleposlanik v ZSSR Jože Smole. Ob 
tej priložnosti je bila tudi vrsta znanst
venih predavanj, med njimi sta preda
vala tudi dva Iskraša in sicer je ing. 
Jože Unk govoril o predlogu načrta 
dispečerskega in avtomatskega tele
fonskega omrežja za sovjetsko elektro
gospodarstvo, medtem ko je ing. Miro 
Valant govoril na temo 3 12 F — E 
12-kanalni visokonapetostni sistem za 
telefonske zveze po daljnovodih.

Vsekakor je bila Elektro 77 druga 
tovrstna in velika demonstracija na
predne svetovne elektrotehnike v 
Moskvi. Skupno s kongresom, na ka
terem so obravnavali probleme elek
trotehnike na temelju zadnjih dosež
kov fundametalnih in aplikativnih 
ved, je vsekakor sama razstava po služi
la kot zgled uresničevanja temeljnih 
smeri tehniško-znanstvenega napredka 
v elektrotehniški industriji različnih 
dežel. Elektro 77, uglašena na isto 
geslo kot kongres, to je na sedanjost 
in prihodnost elektrotehnike, je bila 
torej usmerjena na prikazovanje na
čelno popolnoma nove tehnike. Tako 
smo lahko na njej videli med drugim 
kriogeni turbogenerator, termojedrsko 
napravo „Tokamak“, visokoproizva- 
jalne avtomatizirane komplekse, 
močne elektropeči na plazmo in ne 
navsezadnje tudi Iskrino kvazikompju- 
tersko elektronsko avtomatsko tele
fonsko centralo Iskre-Metaconta 10 C, 
ki jo Iskra prav zdaj postavlja v Mo
skvi in predstavlja nedvomno trenutno 
zadnjo besedo znanosti in tehnike na 
tem področju v svetovnem merilu.

Dušan Željeznov

Panorama Nove Gorice.

Le še dobrih sedem dni nas loči do 2. julija, do naše proslave dneva 
Iskre, dneva borca, ki bo tokrat, kot že veste, v Novi Gorici. V prejšnjih 
številkah našega glasila smo že obširno poročali o tem in onem v zvezi s 
proslavo, vendar ne bo odveč, da napišemo tudi danes še nekaj o pripra
vah, oz. o tem, kako bo na tem našem tradicionalnem srečanju.

Po vaših prijavah sklepamo, da nas bo vseh skupaj preko deset tisoč. 
Veseli smo sprejeli to vest, saj bi vas radi sprejeli še več, vendar vemo, da 
ima marsikdo druge načrte, svoje opravke. N ič ne de, boste pa vi povedali 
vašim sodelavcem, kako ste se počutili v najmlajšem slovenskem mestu, 
kako bo uspela proslava.

Prireditveni prostor je v samem centru Nove Gorice. Ob široki ulici, ki 
ji pravimo Novogoričani magistrala, je skupščina občine Nova Gorica, tik 
zraven nje, poslopje novogoriške podružnice Ljubljanske banke, poleg nje 
pa hotel Argonavti, viden že od daleč zaradi svoje nenavadne konstrukcije 
in rumene strehe. Zakaj vam to naštevamo? Zato, ker se za temi stavbami 
odpre pogled na velik zelen prostor, zasajen s topoli in bori in prav Ju bo 
naša proslava, prav tu se bomo srečali. Ta prostor je, že „izproban" in je 
že pokazal vse svoje dobre lastnosti, zato smo prepričani, da se boste v 
njem tudi vi dobro počutili.

Samo nekaj besed o vašem prihodu v Novo Gorico, o parkiranju. Tisti, 
ki ste se odločili za vožnjo z vlakom, boste morali pešačiti 10 minut do 
prireditvenega prostora. Ostali udeleženci proslave, ki boste prišli z avto
busi, boste izstopili na samem prireditvenem prostoru, avtobusi pa bodo 
odpeljali na parkirišče oddaljeno le 5 do 10 minut. Parkirišča so že dolo
čena, kje so, pa boste izvedeli ob prihodu v Novo Gorico, ob izstopu iz 
avtobusa. Tudi za osebne avtomobile smo poskrbeli in sicer v neposredni 
bližini prireditvenega prostora, točneje po novogoriških ulicah. Za ta dan 
so nam obljubili prijazni Novogoričani, da bodo umaknili svoje jeklene 
konjičke in prepustili prostor vam.

Se to, da ne pozabimo. Dva kilometra pred Novo Gorico, pred gostilno 
Št er k boste opazili veliko napisno tablo, ki bo usmerjala voznike osebnih 
avtomobilov desno skozi Kromberk, avtobuse pa levo skozi Rožno do
lino. To smo morali urediti zaradi gneče osebnih avtomobilov, ki čakajo v 
Rožni dolini na meji za odhod v Italijo.

Pred skupščino občine boste dobili vrečko z litrom belega ali črnega 
vipavskega vina, lepo skodelico za golaž, pribor in kruh. Z golažem se 
boste okrepčali tik ob prireditvenem prostoru, kjer bo tudi voda, da 
boste lahko skodelico oprali.

Ob 10. uri bo uradni pričetek proslave, ki bo trajal približno eno uro, 
nato pa se bomo lahko zavrteli ob glasbi dveh priznanih ansamblov; lahko 
si boste ogledali Novo Gorico in njeno slikovito okolico, skratka, popol
danski program si bomo „določili" sami.

Mnogi Iskraši še niste bili v Novi Gorici, zato smo organizatorji letoš
nje proslave poskrbeli, da bi iz našega mladega mesta odnesli čim lepše 
vtise. Po dosedanjih pripravah sodeč nam bo po vsej verjetnosti to tudi 
uspeb, seveda pa prepuščamo „zadnjo besedo" vam, udeležencem letoš
nje proslave. Veseli bomo, če nam boste povedali svoje vtise, svoja za- 
pažanja. Torej, čez teden dni, v soboto, 2. julija, ob 10. uri nasvidenje v 
Novi Gorici. Kolektiv novogoriške Iskre, prebivalci Nove Gorice in okoli
ce vas nestrpno pričakujemo.

Marko Rakušček
V

I

Ugodni prodajni rezultati 
plod konjunkture in prizadevnosti
(ICldVCGV ISKRA COMMERCE, TOZD DOMAČI TRG

Po izredno uspešnem poslovanju v letošnjih prvih treh mesecih je te
meljna organizacija Domači trg v Iskri Commerce nadvse ugodno končala 
tudi poslovanje v prvih petih mesecih. Nikakor pa niso zadovoljni z ostan
kom dohodka, ki je precej manjši kot so načrtovali. O teh uspehih in 
problemih smo se pogovagali s pomočnikom direktorja TOZD Domači 
trg Francetom Borkom.

tatih pa v Domačem trgu nikakor ne 
morejo biti zadovoljni z ostankom 
dohodka ob pregledu poslovanja po 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Pisali smo že o uspešni realizaciji v 
temeljni organizaciji Domači trg. 
Kljub temu pa ne bo odveč, če še en
krat objavimo nekaj številk iz tri
mesečnega poslovanja. Od skupnega 
letnega plana te temeljne organizacije, 
ki znaša milijardo 946 milijonov di
narjev, so v prvem četrtletju realizirali 
481 milijonov dinarjev, kar je 25 od
stotkov letnega plana, v primerjavi z 
enakim obdobjem lani, pa je bila reali
zacija višja kar za 40 odstotkov. V 
okviru temeljne organizacije je v 
prvem četrtletju najbolje poslovala 
Domača nabava z 28 odstotki, trgov
ska mreža in servis pa sta dosegla 22 
oz. 23 odstotno plansko realizacijo. 
Zanimiv je tudi podatek,, da je malo
prodaja poslovala kar za 45 odstotkov 
bolje kot v enakem obdobju lani. V 
zvezi s tem je France Borko poudaril, 
da je omenjeno povečanje še toliko 
vzpodbudnejše, če vemo, da so ga do
segli s skoraj istim številom zaposlenih 
in z istimi prodajnimi zmogljivostmi.

In pri vseh teh vzpodbudnih rezul-

Iskra v Indiji
Kot smo laltko prebrali v dnevnem 

časopisju, je bila pred dnevi na obisku 
v Indiji delegacija jugoslovanskih go
spodarstvenikov. Udeležila se je enaj
stega zasedanja medvladnega komiteja 
za ekonomsko sodelovanje med Jugo
slavijo in Indijo. Vodil jo je podpred
sednik Zveznega izvršnega sveta 
Anton Vratuša, med drugimi pa je bil 
v njej tudi predstavnik Iskre — sveto
valec v temeljni organizaciji Zunanji 
trg v Iskri Commerce Dojčin Jelič. 
Zasedanje je bil prvi stik uradnih eko
nomskih strokovnjakov obeh neuvr
ščenih držav po vladnih spremembah 
v New Delhiju.

Za Iskro najbolj zanimiva ugotovi
tev je ta. da obstaja v Indiji velik inte
res za razširitev sodelovanja z Jugo-
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-kPROGRAM PROSLAVE DNEVA BORCA IN DNEVA ISKRE
7^ — od 8. do 10. prihod udeležencev proslave na prireditveni
T* prostor

— na prihodu igra godba na pihala
— ob 10. uri pričetek proslave z državno himno
— pozdravni nagovor predstavnika Avtoelektrike
— pozdravni govor predstavnika skupščine občine Nova Go- 

| rica
— pozdravni govor predstavnika SOZD Iskra
— pozdravni govor predstavnika ZB SOZD Iskra
— slavnostni govor Andreja Verbiča, predsednika Gospodar

ske zbornice Slovenije
— podelitev nagrade in priznanj Iskre
— pozdravno pismo tov. Titu
— kulturni program z nastopom moškega zbora ..Srečko Ko

sovel" iz Ajdovščine, moškega zbora „Ciril Šilic" iz Vrt oj- )t-
be, moškega zbora Elektromehanske iz Kranja 4

— zabavni program s plesom 4
— taborni ogenj 4

slavijo na področju elektronike, tako 
glede nakupa sodobnih sistemov in 
naprav, kot za razširitev kooperacij
skega sodelovanja med proizvajalci 
elektronskih elementov, naprav in si
stemov. Ob tem velja zapisati, da ima 
Indija dokaj razvito lastno elektron
sko industrijo. Po grobih ocenah za
posluje od 70.000 do 80.000 delav
cev, njen lanskoletni bruto produkt pa 
je znašal približno 500 milijonov do
larjev.

Med pogovori, ki jih je imel Dojčin 
Jelič z indijskimi predstavniki so le-ti 
izrazili željo po tesnejšem sodelovanju 
z Iskro. Lahko se pohvalimo, da je 
Iskra v Indiji najbolj znana od vseh 
jugoslovanskih podjetij — po eni strani 
zaradi dosedanjega uspešnega sodelo
vanja s firmo Azian Electronics Li
mited iz Bombaya, po drugi pa zaradi 
informacij, ki jih imajo indijski pred
stavniki o Iskrini dejavnosti, dosežkih, 
itd. Vsekakor velja ta ugled še zadržati 
ali še bolje — okrepiti.

Indija se prav zdaj pripravlja na 
posodobitev lastnega telekomunika
cijskega omrežja. Prav v ta namen je 
dobila tudi posojila od mednarodne 
banke za obnovo in razvoj v višini 80 
milijonov dolarjev.

To posojilo bo porabila v prvi vrsti 
za modernizacijo komunikacijskih 
naprav, telefonskih in telegrafskih 
medkrajevnih central v večjih mestih 
ter za posodobitev lastne proizvodnje 
na področju telekomunikacij.

V kratkem bodo razpisali tudi že 
licitacijo za nakup elektronskih tele
fonskih central. Te centrale odgovar
jajo našemu tipu Metaconta 10-C. 
Zanimajo se za nakup desetih central 
različnih velikosti in namenov v vred-

(Nadaljevanje na 3. strani)



ZK IN PREOSNOVA IZOBRAŽEVANJA

Naloge komunistov
Zveza komunistov Slovenije bo tudi v prihodnje dajala reformnim 

procesom v vzgoji in izobraževanju kar največji poudarek, tako v svoji 
idejnopolitični kot konkretni akcijski usmeritvi. V ospredju angažiranosti 
vseh komunistov v združenem delu bodo vsebinske spremembe 
programov vzgojnoizobraževalne dejavnosti, poglabljanje samoupravnih 
odnosov v njej ter napori za tesnejšo povezanost izobraževalne dejavnosti 
v enoten sistem združenega dela.

Za uresničitev teh reformnih nalog je potrebno stalno idejno, 
organizacijsko ter kadrovsko krepiti osnovne organizacije zveze 
komunistov v temeljnih organizacijah združenega dela v vzgoji in 
izobraževanju ter v gospodarstvu ter drugih družbenih dejavnostih. V 
okoljih, kjer še ni osnovnih organizacij zveze komunistov naj začnejo z 
idejnopohtičnim delom za spreminjanje odnosov ter preseganje 
obstoječega stanja.

V vrstah zveze komunistov je nujno potrebno tudi povečati število 
delavcev s področja vzgoje in izobraževanja ter dijakov in študentov 
pedagoških šol. Organizacijsko, kadrovsko in idejnopolitično pa je treba 
utrditi tudi osnovne organizacije zveze komunistov v prosvetno-pedagoški 
službi ter v strokovnih organizacijah. Da bi tudi v samoupravnih 
interesnih skupnostih uspešno vplivali na odnose v vzgoji in 
izobraževanju, se morajo komunisti v njih organizirati v aktive ter preko 
njih zagotoviti stalno idejnopolitično akcijo in redno spremljanje odnosov 
in uveljavljanje funkcij samoupravnih interesnih skupnosti.

Kot oblika delovanja zveze komunistov se morajo tudi bolj kot doslej 
uveljaviti aktivi prosvetnih delavcev v občinah ter postati mesto 
usklajevanja staUšč in enotnega pristopa k vsem pomembnejšim 
vprašanjem s področja vzgoje in izobraževanja. Komunisti v vzgoji in 
izobraževanju morajo povečati svojo odgovornost za uspešno delovanje in 
krepitev ostalih družbenopolitičnih organizacij v lastnem okolju, še 
posebej zveze socialistične mladine, ki mora oblikovati idejnopolitično 
napredno usmerjene in družbeno angažirane učence in študente.

Stalno preverjanje rezultatov reforme šolstva mora postati delovna 
metoda komunistov v združenem delu, ki bo zagotavljala kontinuitete 
uresničevanja interesov delavskega razreda na področju vzgoje in 
izobraževanja ter nadaljnjo idejnopolitično aktivnost ter krepitev' vloge 
zveze komunistov.

Uresničitev teh sklepov terja postopno prehajanje iz sedanjega sistema 
v novi sistem, narekuje pa tudi hitrejše uvajanje posameznih novih prvin 
tega sistema in opuščanje starih povsod in takoj, kjer so za to že ustrezni 
pogoji.

Na podlagi teh sklepov in stališč morajo komunisti v temeljnih 
organizacijah združenega dela in drugih organizacijah združenega dela ter 
v samoupravnih interesnih skupnostih, v strokovnih organizacijah in 
upravnih organih, v gospodarski zbornici ter v komisiji izvršnega sveta 
skupščine SR Slovenije za reformo vzgoje in izobraževanja nadaljevati s 
pričetim delom, s pripravo učnih programov ter ostalih pogojev in hitreje 
uresničevati kongresne zasnove reforme vzgoje in izobraževanja. Do 
naslednjih kongresov je treba izdelati kadrovsko-izobraževalne načrte, 
čimbolj uveljaviti osnove za nove družbenoekonomske odnose na podlagi 
zakona o združenem delu, oblikovati nove izobraževalne programe ter 
izdelati sistem usmerjanja dijakov in študentov v študij na osnovi 
predhodne prakse ter družbenih kadrovskih potreb ter v razne oblike 
permanentnega izobraževanja delavcev v združenem delu.

Komunisti v republiških, za vzgojo in izobraževanje pristojnih organih, 
skupaj z ostalimi odgovornimi dejavniki za vzgojo in izobraževanje kadrov 
so dolžni na osnovi teh sklepov in stališč dopolniti in zaokrožiti te 
usmeritve v notranje vsklajen ter dovolj konkretno razčlenjen celovit 
sistem usmerjenega izobraževanja v SR Sloveniji, sposoben, da se bo kot 
celota in v posameznih svojih delih prilagajal potrebam in zahtevam 
družbenega razvoja.

Organizacije zveze komunistov Slovenije naj o teh sklepih zastavijo 
široko razpravo ter se ustvarjalno vključuje v nadaljnje spreminjanje 
vsebine in odnosov na področju vzgoje in izobraževanja. n -

Ugodni prodajni rezultati 
plod konjunkture 
in prizadevnosti delavcev

(Nadaljevanje s 1. strani)

prvih treh mesecih. Ostalo jim je le 
241 milijonov dinarjev, kar je samo 14 
odstotkov od vsote, ki so jo načrtovali 
za letos.

In kje so vzroki? Nikakor ne v ma
terialnih stroških, niti v osebnih do
hodkih, niti v pogodbenih in zakon
skih obveznostih, pač pa je glavni 
vzrok v plačani realizaciji ali bolje re
čeno v neplačani realizaciji, so pa se
veda še drugi problemi, med nje pa naj 
uvrstimo predvsem problem plačeva
nja znotraj Iskre. Naš sogovornik je 
glede ostanka dohodka poudaril, da 
bo le-ta v polletnem obračunu gotovo 
uspešnejši, če bo delavcem te temeljne 
organizacije v Iskri Commerce uspelo 
urediti pota plačevanja med kupci in 
Iskro Commerce, kot tudi med Iskri
nimi proizvodnimi delovnimi organi
zacijami in Iskro Commerce.

Seveda bi lahko še naštevali mnoge 
številke iz poslovanja Domačega trga v 
prvem četrtletju, vsekakor pa je bil 
osnovni namen našega obiska pri to
varišu Borku ta, da nam postreže že s 
poslovnimi podatki za obdobje ja
nuar—maj. Realizacija celotne temelj
ne organizacije je znašala v petih me
secih 830 milijonov dinarjev, kar je za 
približno 16 odstotkov več, kot so
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predvidevali v načrtu (722 milijonov). 
Od tega so dosegli največje povečanje 
v maloprodaji —.20 odstotkov, v do
mači nabavi 14 odstotkov in velepro
dajnih skladiščih 10 odstotkov.

Maloprodaja je dosegla 40 odstot
kov letnega plana, veleprodajna skladi
šča 37 odstotkov, domača nabava 48 
odstotkov, temeljna organizacija pa 
skupno 38 odstotkov letnega plana.

Na uspešnost poslovanja v prvih petih 
mesecih še bolj opozorijo primerjalni 
podatki z enakim obdobjem lani. V 
maloprodaji so poslovali za 68 odstot
kov bolje, v veleprodajnih skladiščih 
za 70 odstotkov, v domači nabavi za 
60 odstotkov, temeljna organizacija 
kot takšna pa je poslovala za 69 od
stotkov bolje, kot v lanskih prvih 
petih mesecih.

„Če pa pogledamo, pod kakšnimi 
pogoji smo dosegli to realizacijo," je v 
komentarju o poslovnih uspehih dejal 
pomočnik direktorja France Borko, 
„moramo ugotoviti, da smo izkoristili 
konjunkturo, ki se je pojavila na trži
šču. Primerjalni rezultati z enakim 
obdobjem lani, po hudih prodajnih 
težavah, ki smo jih imeli v lanskem 
aprilu in maju, so razumljivi, prav zato 
pa ne smemo biti z njimi 'preveč za
dovoljni. Prepričan sem, da bi lahko 
dosegli še mnogo več in nas zato te 
visoke številke nikakor ne smejo uspa
vati."

Lado Drobež

I
Pomembni srečanji znanstvenikov
Strokovni prispevki Iskrašev na 
ETAN in V. jugoslovanskem posve
tovanju o mikroelektroniki v Banja 
Luki

V začetku junija je potekala v 
Banja Luki že 21. jugoslovanska kon
ferenca ETAN - Jugoslovanskega 
komiteja za elektroniko, telekomuni
kacije, avtomatizacijo in nuklearno 
tehniko. Na omenjeni konferenci je s 
svojimi znanstvenimi prispevki sode
lovala tudi vrsta uglednih strokovnja
kov z omenjenih področij iz SR Slove
nije. Tako so se panelne diskusije 
udeležili tudi naslednji Iskraši: Dj. 
Zrilič, T. Pestotnik, M. Jagodič iz In
štituta za prenosno tehniko z refera
tom „Časovno multipleksiranje govor
nih kanalov v sistemih prenosa 2,048 
Mbit/s, ki bazirajo na uporabi indivi
dualnih kodeksov", S. Ribarič in L. 
Kos iz TOZD PCT, Inudstrija za avto
matiko, z referatom „TI-30“ novi 
teleinformacijski sistem", B. Štimec, 
M. Matošič, D. Jagodič, iz TOZD IPT 
s prispevkom „Nekateri načini realiza
cije digitalnega komunikacijskega 
sistema s posebnim poudarkom na 
uporabi mikroprocesorja", L Kle
menčič iz TOZD Elektrooptika, Elek- 
tromehanika z referatom ,.Tehnologi
ja izdelave steklene nizi za optični 
telekomunikacijski sistem", J. Lindav, 
A. Švajger iz iste TOZD s prispevkom

London je prav gotovo prava po
slastica za vsakogar, ki rad spoznava 
tuje dežele in velemesta, toda, če 
prideš v to skoraj desetmilijonsko 
mravljišče le na kratek službeni skok, 
boš od premnogih londonskih zanimi
vosti odnesel malo, še posebej, če 
prideš tako, kot se je zgodilo meni, 
zaradi megle, z zamudo, ko ti že pri 
odhodu z letališča založijo kovček in 
če te v sami prestolnici ob Temzi 
začne boleti že prej oboleli zob tako 
močno, da si ga moraš dati celo iz
dreti. Naj bo že tako ali drugače, a pri 
vsej visoki razviti britanski medicini 
mi je bil značilen odgovor angleškega 
zobozdravnika, češ da osmice ne zdra
vijo, ker je to zaradi korenin preveč 
zapleteno, medtem ko sem v Ljubljani 
dobila zagotovilo, češ: to pri nas ni 
vprašanje, seveda pa se je treba malo 
bolj potruditi.

Iz tega sem upravičeno sklepala 
tudi to, o čemer so me sicer poučile 
ugotovitve naših strokovnjakov s pod
ročja elektronike in telekomunikacij, 
da smo namreč v tehnično finančni 
kooperaciji Iskre z angleškimi partner
ji nujno enakopravni. Toda naj to pre
pustim merodajnim, sama se pa kljub 
vsemu vsaj omejeno in delno vsaj v 
domišljiji in po prejšnjih spominih 
podam po vrvečem Londonu, za ka
terega nekateri pravijo, da je najbolj 
mešano, svetovljansko središče, drugi 
pa, da je v njem nič koliko pravcatih 
vasi, podeželskih četrti, kjer se še 
vedno da živeti kot v provinci. Bežen 
sprehod po Kensingtonu me je o tem 
prepričal. Vsakovrstni umetniki, zlasti 
pisatelji, mnogi brezposelni izgub
ljenci, postopači vseh barv kože, pred
vsem mnogi iz dežel britanskega 
imperija, polnijo uličice in tesne lo
kale, pričakujoč vendar le nekaj.

Kdor namreč v to velemesto pride, 
nekaj pričakuje: vsaj najbolj skrom
nega zaslužka za preživljanje, blesteče 
slave, še bolj vabljivih naložb kapitala, 
vsaj navidezne demokracije, zabave, 
zgodovinskih odkritij .. . Sicer pa se 
je res v Londonu nagnetlo toliko ljudi, 
da postaja življenje, vsaj v konicah 
prometa, v njem skoraj neznosno. Po 
drugi strani pa se večina teh v Lon
donu zaposlenih ljudi popoldan oziro
ma zvečer vrača domov v predmestje 
in sosednja satelitska mesta, tako da 
London živi v protislovju: hkrati je 
preobljude.n in hkrati odmira. Mimo
grede sem slišala nekaj pojasnil v zvezi 
s tem problemom, ki je nedavno pri
vedel celo do demonstracij. Strokovno 
se z vprašanjem ukvarja posebna sku
pina v Britanskem kraljevskem inšti
tutu, ki šteje 20.000 arhitektov in ki 
naj bi izdelala dokončne načrte za re
šitev Londona do leta 1981. Med 
drugim predlagajo, da bi v večini do
sedanjih poslovnih stavb v središču 
mesta dogradili še stanovanja, da bi 
povsem prepovedali krajevni promet v 
centru in da bi uredili nova stano
vanjska naselja pod zemljo, oziroma 
točno pod avtomobilskimi cestami.

Zelo me je mikalo, da bi šla po
gledat kako predstavo v osrednji bri
tanski Operi, gledališču Covent

,,Laserska zrcala", J. Petkovšek iz iste 
TOZD je prispeval referat z naslovom 
,.Lastnosti hologramov v LiNb03, S. 
Trošt, (ravno tako Elektrooptika) s 
prispevkom ,.Laserska Dopplerjeva 
anemometrija", M. Kosec iz Inštituta 
Jožefa Stefana v Ljubljani, M. Dvor- 
šek iz DO IEZE ter D. Kolar s Fakul
tete za naravoslovje in tehnologijo v 
Ljubljani pa ..Odpornost keramičnih 
substratov na termične šoke". Za
nimiv je bil tudi prispevek sodelavcev 
M. Hrovata z Inštituta Jožefa Stefana, 
Z. Stadlerja iz DO IEZE ter D. Kolarja

Sodobna inustrijska podjetja, bo
disi z obsežno proizvodnjo, bodisi z 
zelo razvejano dejavnostjo — ali oboje 
hkrati, si danes že ne moremo več 
zamisliti brez računalniške obdelave 
podatkov. Računalnik je tod že 
imperativ sodobnega in urejenega 
poslovanja. In vedno večje organiza
cij, ki opuščajo klasičen sistem 
obdelave podatkov za pisalnimi 
mizami.

Vendar prehod na \računalniško 
obdelavo podatkov pri vseh delovnih

Garden, pa so bile žal za oni dan, ko 
sem bila tam, vstopnice že davno po
prej razprodane. Sem bila pa zato 
priča drugemu, manj gledališkemu 
dogajanju v tej četrti: dosedanji
osrednji londonski živilski, zlasti ze
lenjavni trg, so že skoraj povsem pre
selili drugam, bolj izven mesta.

Stara trdnjava Tower s čokatim 
obzidjem, starinskimi topovi in sliko
vito uniformirano gardo se seveda ne 
namerava preseliti nikamor, saj je ne 
samo zgodovinski spomenik, ampak 
tudi med za turiste. Ker smo tam 
blizu stanovali, sem imela priložnost 
pobliže spoznati to trdnjavo, ki jo je 
kot steber svoje oblasti postavil že v 
11. stoletju Viljem Osvajalec.

Visoki dvonadstropni avtobusi so 
komaj še tekmovali s podzemeljsko 
železnico, ki je hitro razvažala reko 
ljudi. Je pa londonska podzemeljska 
železnica kljub učinkovitosti manj pri
jazna, kot, recimo, pariški Metro. V 
londonskem železniškem podzemlju je 
vse bolj stisnjeno, sami vagoni so 
nekam cevasto vzbočeni, postaje in 
orientacije so nekam hladne in tuje.

Toda ni bil to edini vtis o ne
kakšnem hladu, ki sem ga čutila v 
Londonu. Res je mogočna, arhitek
turno razgibana, stolpičasta palača 
Parlamenta. Dostojanstvena je West- 
minsterska opatija z grobnicami 
kraljev in velikih mož^ Na Trafalgar- 
skem trgu so se pod Nelsonovim 
stebrom z levi v podnožju zbirali s 
trobljami zborovalci k mitingu. V 
dvoranah nacionalne galerije in gale
rije Tate so kljub samoti mikali go
sposki portreti mojstra Gainsbo- 
rougha, pa Turnerjeve romantične 
krajine z ladjami in Moorove poeno
stavljene sodobne plastike. Pravcati 
semenj, zlasti v trgovinah pred novo
letnimi prazniki, je potekal vzdolž 
Regent Streeta vse tja do res nekaj 
cirkuško zaokroženega in reklamno 
razstavljenega Piccadillyja.

Angleži ti včasih zapustijo vtis, da 
so urejeni, organizirani, strpni, 
skromni; včasih se ti pa zazdijo tudi 
povsem drugačni, skoraj nekam 
pokrneli, pritlikavi. Swift ni brez raz
loga nekoč svojega Gulliverja poslal na 
potovanje med pedenjčke in velikane.

Po Londonu danes tudi pogosto na
letiš na besede, ki dajo slutiti, da se 
bojijo kake nove irske bombe. Toda 
spet je res, da je celo znameniti irski 
pisatelj James Jojce priznal, da so pri 
vseh kritičnih pripombah glede zati- 
ralstva — Angleži vendar veliki, med
tem ko so domači Irci včasih ne
znosni.

A nisem mislila na obračunavanje 
med Angleži in Irci ona dva dni v 
Londonu. Kljub mnogim sivinam je 
bilo marsikaj zanimivega in blešče
čega; mogočni in raznoliki so bili 
mostovi na Temzi, toda misli in želje 
so vendarle uhajale drugam. So kraji 
in mostovi, ki si jih zidamo sami.

s Fakultete za naravoslovje in tehno
logijo z naslovom ,,Dielektriki za 
debeloplastne kondenzatorje na 
osnovi kristaliziranih stekel".

Hkrati je v Banji Luki potekalo V. 
jugoslovansko posvetovanje o mikro
elektroniki. Tudi tega so se udeležili 
Iskrini strokovnjaki. Prispevah so ne
katera pomembna dela.

Obe posvetovanji sta dali lep pre
gled dosežkov jugoslovanske znanosti 
na omenjenih področjih.

organizacijah ni preprost in brez 
težav. Pri tem niso mišljeni vehki 
stroški za nakup elektronskega raču
nalnika in ustrezna preučitev potreb
nih kadrov.

Če je dejavnost delovne organi- i
zacije osredotočena na enem mestu 
dodatnih problemov skoraj ni. Povsem i 
drugače pa je, če zajema dejavnost i ] 
številne dislocirane obrate, tozde in 
druge pomembne vire informacij 1
potrebnih za obdelavo' podatkov, ]
potem je pravzaprav poglaviten prob
lem učinkovita povezava med raču- t
nalnikom in terminaH. Ta pa zahteva 
urejene in stalne zveze, ki se jih ne da 
preložiti na javne komutacijske pove
zave, kot je telefonsko omrežje. V 
tem primeru je treba zgraditi celotno 
lastno telekomunikacijsko povezavo z 
visokofrekvenčnimi kabelskimi ali 
radio-relejskimi napravami, ki so 
porok za nemoteno, kakovostno in 
trajno povezavo.

„Elektrosrbija“ iz Kraljeva je 
takšno dislocirano podjetje. Ukvarja 
se s proizvodnjo in distribucijo elek
trične energije, zraven tega pa še pro
jektira in izdeluje nekatere naprave 
jakega in šibkega toka. Sestavlja jo 20 
TOZD, ki so raztreseni na področju 
skoraj tako velikem kot je Slovenija. 
Podjetje oskrbuje z električnim to- s
kom približno 600 tisoč porabnikov, ?
ki porabijo letno 2.300 milijonov kilo
vatnih ur. „Elektrosrbija je napeljala^
33 tisoč km električnega omrežja, v 
katerem je 3 tisoč transformatorskih 
postaj. Zaposluje 2 tisoč delavcev, ki 
so npr. lani ustvarili 1,3 milijarde 
dinarjev dohodka. \

Podjetje vsako leto vloži približno 
pol milijarde investicij. Letos se je od
ločilo za nakup elektronskega raču
nalnika. Z njim nameravajo mnogo 
prihraniti in predvsem doseči opti- 1
mizacijo proizvodnje in distribucije 
električne energije.

Elektronski računalnik bo zbiral 
podatke od terminalov npr. kakšna je 
obremenitev na posameznih odsekih 
električnega omrežja, morebitne 
izpade električne energije itd. Vse 
podatke bo računalnik posredoval v 
dispečerski center, kjer bodo sproti 
usklajevali celoten sistem mreže prek 
daljinskega krmiljenja. Mimo tega bo 
računalnik obdeloval stroške, prodajo, 
skladiščenje itd.

„Elektrodistribucija“ se je zato 
obrnila na „Iskro“, ki ima že izkušnje 
s projektiranjem, izdelavo, montažo in 
servisnim vzdrževanjem naprav oz. 
kabelskih ali radio- relejnih poti. 
„Iskra“ je sprejela obveznost, da bo v 
naslednjih 17 mesecih izdelala in 
montirala celoten sistem zvez, ki bo 
povezoval terminalne postaje Valjevo, 
Vrnjačko Banjo, Kruševac, Raško, 
Svetozarevo, Topolo, Trstenik, Čačak 
in Smederevsko Palanko s Kraljevem.
Mimo tega bo postavila tudi vmesne 
repetitorje na Goču, Rudniku, črnem 
vrhu in Kopaoniku. Pogodba, ki so jo 
podpisali minuli teden, zajema 
investicije v skupni vrednosti 13 mili
jonov dinarjev. Gre za aparature brez
žičnih zvez : 120 kanalne sisteme na 
področju 7 megaherzov in 60/24 
kanalne sisteme na področju 400 
megaherzov. To pa je le prva stopnja 
razvoja, v drugi stopnji bo „Iskra 
vključila v mrežo tudi celotne mrežno 
regulacijske naprave.

.

Za področje Srbije, Vojvodine m 
Kosova pripravlja „Iskra“ investicijski 
elaborat za celotno opremljenost 
centrov. Okvirna vrednost projekta 
niha med 600 in 1000 milijoni 
dinarjev, od česar bo zajel sistem zvez 
200 milijonov dinarjev.

Marjan Kralj

Dan, dva v Londonu

VBR

Elektrodistribucija uvaja 
računalniško obdelavo podatkov



Dohodkovni odnosi so življenjska nujnost

ISKRA v Indiji

Člani jugoslovanske delegacije v pogovoru s predstavnikom indijskega 
elektro-gospodarstva. Prvi z leve je Dojčin Jelič;

ocenil prizadevanja jugoslovanskih 
organizacij elektrokovinske industrije 
za prodor na indijsko tržišče, po drugi 
strani pa je predstavnikoma te gospo
darske veje iz Iskre in Elektronske 
industrije omogočil tudi številna sre
čanja z indijskimi funkcionarji, kot na 
primer tudi z indijskim ministrom za 
komunikacije Georgčsom Fernande- 
zom.

(Nadaljevanje s 1. strani)
nosti od 35 do 40 milijonov dolarjev.

Iskra se bo licitacije skoraj gotovo 
udeležila in če bo dobila ta velik 
Posel, bo to eno izmed številnih pri
znanj naše uspešnosti na področju 
telekomunikacij. Poleg tega pa imamo 
Precejšnje možnosti tudi za sodelo- 
vanje z dvema največjima indijskima 
tovarnama telekomunikacij. Z njima 
ni lahko dosegli dolgoročnejše sode
lovanje, zlasti v skupnem razvoju, de
ljivi proizvodnih programov, v specia
lizaciji, skupnem nastopu na tretjih 
tržiščih in podobno.

Vodja jugoslovanske delegacije 
Anton Vratuša je izredno ugodno

V zvezi z obiskom v New Deliriju je 
Dojčin Jelič poudaril, da Iskra ne sme 
niti podcenjevati oziroma zanemarjati 

' niti precenjevati indijskega tržišča, saj 
je Indija država, ki se izredno hitro 
razvija. Če želimo prodreti na to trži
šče, se moramo dobro organizirati. 
Eden od pogojev za tak prodor pa je 
tudi naša stalna prisotnost v tej deželi.

Lado Drobež

sne tek iz končne montaže kontaktorja KO v TOZD Stikala, katerih so pred
dnevi izdelali že milijon. O tem debvnem uspehu smo pisali v prejšnji številki, 
s‘ike pa žal zaradi pomanjkanja prostora nismo mogli objaviti

V TOZD Radijski Sprejemniki Se
žana smo se pogovarjali s predsed
nikom delavskega sveta tov. Mo žeto m, 
sekretarko ZK Marjeto Lango in pod
predsednikom konference sindikata 
Andrejem Fiškijem o prilagajanju 
TOZD Zakonu o združenem delu in o 
njihovem mnenju ob tezah za novi 
način združevanja v Iskro.

Marjan Može pravi, da imajo za pri
lagajanje Zakona o združenem delu 
vse pogoje in že teče široka akcija, da 
bi zakon tudi uspešno zaživel. Poseb
na komisija je sprejela „paket ukre
pov" za uresničevanje zakona in no
tranjo stabilizacijo. Tako so sprejeli 
sklep, naj bi vsi zaposleni prejemali 
OD v sorazmeiju\ doseženimi uspehi 
v poslovanju in realizacije programa. 
Priporočili so obenem, naj bi tak 
način nagrajevanja prešla vsg branža 
IŠP, ker bi se tako uveljavilo načelo 
nagrajevanja po delu tudi za režijske 
delavce. Za vsako ceno bodo skušali 
tudi znižati boleznine. Tudi na drugih 
področjih so že pristopili h konkret
nim ukrepom za znižanje stroškov. 
Veliko težavo pa imajo s stroški ZP in 
DO. Celotna Iskra je planirane stro
ške, predvidene v srednjeročnem 
planu, prekoračila zelo visoko in bi 
letos morali v radijskih sprejemnikih' 
prispevati 170 milijonov starih dinar
jev več, kakor je bilo predvideno. To
varišica Langova pa je ob tem menila, 
da se stroški včasih tudi nepredvklo- 
ma povečajo, vendar naj bi forumi, ki 
pošiljajo račune počakali na predhod
no odobritev TOZD, kar bi se skladalo 
s samoupravnimi pravicami in omo
gočalo realno planiranje.

Andrej Foški pa je omenil, da tako 
postavljanje pred tako dejstvo nikakor 
ni v skladu s pametnim poslovanjem. 
To zelo diši po „budžetskem“ načinu 
gospodarjenja, ko si lahko uprava za
računa svoje stroške, brez obzira na 
njen efekt.

V nadaljnjem pogovoru so se so
govorniki strinjali z nujnostjo dohod
kovnih odnosov, saj je nevzdržno dej
stvo, da eden mnogo seje, drugi pa 
obilno žanje. Dohodkovni odnos naj 
bi urejal dohodek po vloženem delu 
tudi za organizacije združenega dela in 
to za proizvajalce v Široki potrošnji, 
Iskri in izven nje. Tako naj bi bili 
vključeni v delež dohodka po vlože
nem delu vsi od proizvajalca ele
mentov do trgovca in servisa. Predsed
nik delavskega sveta meni tudi, naj bi 
bil OD v strokovnih službah v mejah 
rasti osebnih dohodkov po TOZD, kar 
bi zagotovilo življenjsko vezanost vseh 
zaposlenih na poslovni uspeh.

Ob vprašanju, kako v celoti pora
biti usluge služb delovne organizacije 
je sekretarka ZK menila, da bi skupne 
službe morale dati predvsem poudarek 
ažurni izpeljavi, da bi tako TOZD 
skladno z Zakonom o zavarovanju 
plačil ostaU pozitivni in ne bi tako pri- 
liajalo zgolj zaradi prepoznih nakazil 
do negativne bilance. Langova je tudi 
pohvalila delo Področja za kakovost, 
ker zlasti novi direktor Hafner večino 
stvari rešuje osebno po tovarnah in 
tako zares nudi strokovno pomoč pri 
operativnih nalogah v proizvodnji.

Andrej Foški pa je poudaril, da bi se 
morala služba za raziskavo trga mnogo 
bolj angažirati, da ne bi v proizvodnji 
vladala „situacijska morala" . Tako pa 
se dogaja, da TOZD večkrat niti za 
dva meseca ne vedo kaj bo na tržišču 
moč spraviti v denar in kaj ne. Trgo
vina pa naj bi prevzela tudi del rizika.

da ne bi le-ta v celoti ležal na ramenih 
proizvajalca. Tako se ne bi dogajalo, 
da prodaja in trgovci „pokasirajo“ 
svoj dogovorjeni procent, tveganje in 
slučajni neuspeh pa ostaja tovarnam. 
Tudi tu naj bi vladal dohodkovni od
nos, prodajalci naj bi dobili nagrado 
sorazmerno z vloženim trudom in 
komercialnim uspehom. Seveda pa 
bodo ob uvajanju takih odnosov še 
vedno vladale težave, saj uzakonjamo 
stanje, ki šele prihaja.

Ob pogovoru se je pokazalo, da 
družbenopolitične organizacije, samo
upravni organi in samoupravljalci 
resno sodelujejo in razmišljajo ob 
tezah za novi Samoupravni sporazum 
o združevanju. In prav je tako, več 
glav več ve in šele mnenje vseh — 
vsklajeno in skristalizirano bo rodilo 
združitev po željah nas vseh.

KF

Nedavno je tri dni kuhar Gabrijel Vižin iz podjetja Nama prika
zoval v pritličju te ljubljanske veleblagovnice uporabnost Iskrinih malih 
gospodinjskih aparatov. Gledalci so pozorno sledili nazornemu prikazo
vanju uporabnosti in funkcionalnosti gospodinjskih strojčkov, saj je 
kuhar dal okoli stoječim tudi pokušati svoje izdelke. Demonstracijo je 
organizirala Iskra. Poslušal sem razgovor gledalcev in ti so toplo pozdravili 
to Iskrino pobudo. Gotovo tak prikaz pove daleč več, kot suhoparno 
navodilo v prospektu Kuharja Gabrijela sem povprašal, kaj osebno meni 
o porabnosti Iskrinih gospodinjskih aparatov. Zlasti mi je pohvalil naj
novejša izdelka — mesoreznico Z 051 in lepo oblikovana ter zelo uporab
na mešalnik — sokovnik V 6 in sokovnik CE 11. Pravi, da sta v svojem 
razredu najuporabnejša artikla na tem področju pri nas

J

Željeznov: (3)

Tako je torej o tem pomembnem dogodku zapisal kronist 
-Glasa Gorenjske". Zavoljo dokumentarnosti in celovitosti tega 
^pgodka moramo navesti še pisanje „Ljubljanskega dnevnika", 

je Titovemu obisku v Iskri posvetil tudi precejšen poudarek 
'n odlično mesto na prvi strani. Tako je ,,Ljubljanski dnevnik" 
Mnesel v torek, 12. aprila 1955 na prvi strani daljši članek, 
Stisnjen v kurzivi s trikolonskim naslovom ,,Obisk predsednika 
rePublike v Iskri". Pri tem je objavil kar tri fotografije, vse na 
prvi strani, in sicer kot glavno fotOvest kako se predsednik Tito 
Odpisuje v spominsko knjigo Iskre ter dva posnetka, prvega z 
°biska v tovarni, drugega pa množico Iskrašev, ko so pospemili 
Predsednika ob odhodku. Kolega iz Ljubljanskega dnevnika pa 
16 tokole videl in zabeležil Titov obisk v kranjski Iskri:

-Kranj, 11. apr. — Že zarana je vladala danes v kolektivu vsej 
Paši javnosti znane tovarne precizme mehanike Iskra v Kranju 
Ppkajšnja nervoza. Vodstvo tovarne se je zbralo v direktorjevi 
Pisarni. Telefoni so brneli, bi lahko dejali. Toda v pisarni direk- 
?0ria Hrasta je pravzaprav majhna centralica in telefoni ne brni- 
to’ kajti docela umirjeni glasovi ter zvočni signali ne povzročajo 
Pačečih glasov, ki smo jih običajno vajeni. Tudi v ostalih to
pniških prostorih in delavnicah so se sem ter tja prikazovale 
Pr' oknih radovedne glavice delavcev in delavk.

Ko so sporočili v direktorjevo pisarno, da se je predsednik 
r'to odpeljal z Brda na obisk v njihovo tovarno, se je pisarna v 
trenutku izpraznila. Direktor in ostali so hiteli s tretjega nad- 
stropja upravne zgradbe proti vhodu tovarne. Toda delavci so 
^tali na delovnih mestih za svojimi stroji in pričakovali viso- 
kaga gosta, ki si je na njihovo željo zdaj prvič ogledal tovarno.

Znano je, da je tovarna Iskra ena najpomembnejših in naj- 
0ljših tovarn v naši državi po svoji notranji organiziranosti. Vse 

.0 skupaj s pridobljenimi strojnega parka kot tudi po strokovni 
Posebnosti. Vse to skupaj s pridobljenimi tradicijami postavlja 
Qvarno Iskra med najuspešnejše tovrstne tovarne in ji prinaša 
Padi njenih kvalitetnih artiklov sloves ne samo v naši ožji do- 

°vini in celotni Jugoslaviji, temveč tudi v inozemstvu, kjer si 
toni izdelki, posebno še priznani kinoprojektorji, dobro utirajo

■ * na tržiščih in so ne samo v zaostalejših, temveč tudi v 
nctostrijsko naprednih državah skoro vseh kontinentov sveta.

■ Zato delovni kolektiv ni bil v zadregi, ko je pričakoval najviš- 
ze9a predstavnika našega ljudstva in naših narodov, saj se ponaša

Vrsto odličnih proizvodov, ki so, čeprav komplicirani in zahte- 
1° precizno izdelavo, dosegli zavidljivo kvaliteto.

Q, Ko si je predsednik republike ogledal vse glavne industrijske 
rate ter se v skoro enournem obhodu zadržal v dvoranici, kjer

preizkušajo kinoprojektorje, je dejal, misleč pri tem na uspehe, 
ki jih je Iskra dosegla tudi v inozemstvu: ,,Dobro ste se afirmi
rali!" Te besede so bile največje priznanje celotnemu delovnemu 
kolektivu, ki ima res vzorno urejen proizvodni proces in tudi 
moderne stroje. Vendar je direktor tovarne Silvo Hrast omenil 
maršalu, da stroji, o katerih na splošno menijo, da so najmoder
nejši, počasi zastarevajo. Predsednik republike je potrdil te be
sede, obračajoč se k predsedniku Ljudske skupščine Slovenije 
Mihi Marinku: „Dosti jim še manjka!"

Seveda so to morda manjše podrobnosti z obiska predsed
nika republike v kranjski tovarni, toda ti detajli kažejo, kako je 
tovariš Tito v zelo kratkem času ocenil, čeprav za naše razmere 
moderno tovarno in z mislijo v prihodnost opazil njene pomanj
kljivosti. Slednič to dokazuje, da čas v eri vsestranske mehani
zacije in tehničnega napredka izredno hitro beži in zahteva vsak 
dan večjo in boljšo opremo tovarne.

Predsednik republike se je skupaj s predsednikom republiške 
ljudske skupščine Mihom Marinkom ogledal skoro vse glavne 
obrate. Vodstvo tovarne ga je na koncu, kot je že omenjeno, v 
oddelku za kinomontažo prijetno presenetilo: poklonilo mu je 
mali kinoprojektor, za kar se je predsednik republike naj lepše 
zahvalil. Kolektiv tovarne se mu je na ta način zahvalil za nje
govo neumorno delo, njegovo skrb, ki jo posveča vsemu našemu 
delovnemu ljudstvu in še posebej delavskemu razredu, iz kate
rega je tudi sam izšel.

Ob koncu obiska so se delavci kot čebele vsuli iz svojih 
obratov ter se poslovili od dragega predsednika, proseč ga, naj 
jim ob slovesu kaj pove. Predsednik republike ni pomišljal in je

Tovariš Tito med ogledom Iskre L 1955
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naslovil na delavce in delavke, ki so se strnili ob njem kot širok, 
trden venec, vzpodbudne besede, v katerih je izrazil marljivemu 
delovnemu kolektivu priznanje in pohvalo za njegovo delo. Ir"

Takšna je torej časnikarska dokumentacija izpred dvaindvaj
setih let, ko je predsednik Tito prvič prišel med delavce Iskre. 
In zdaj, po dvaindvajsetih letih smo ponovno obiskali nekatere 
udeležence tega slavja in za Iskro pomembnega dogodka. In 
priznati moram, da so se radevolje odzvali naši prošnji in obudili 
spomine na tisti 11. april 1955. leta, ki je postal v nekem smislu 
skoraj zgodovinski datum za Iskro.

Miha Marinko, v tistem času predsednik ljudske skupščine 
LR Slovenije in prvi Titov spremljevalec ob njegovem obisku v 
Iskri, me je brez nadaljnjega sprejel. (Nadaljevanje prihodnjič)
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INDUSTRIJA ELEMENTOV ZA ELEKTRONIKO, LJUBLJANA

TOZD KERAMIČNI KONDENZATORJI, ŽUŽEMBERK

Naloge izpolnjujejo resno
V TOZD KEKO uresničujejo sana- 

cijski program — Pri razvojnih nalogah 
upoštevana usmeritev v svetu

Ko je v poslovanju TOZD Kera
mični kondenzatorji (KEKO) v Žu
žemberku v 1. 1976 pošteno zaškri
palo, je bilo storjeno vse, da bi bili 
ugotovljeni in odpravljeni vzroki 
takšnega stanja. Strokovna komisija, 
imenovana od generalnega direktorja 
ZP Iskra, je ugotovila tudi zmotno 
prepričanje v TOZD KEKO,da nimajo 
niti perspektivnega proizvodnega pro
grama niti razvojnih pogojev ter nalog 
zanj. Iz spiska sanacijskih ukrepov, 
predvidenih s strani omenjene komisi
je, pa je razvidno, da je bodočnost 
keramičnega kondenzatorja daljša od 
nekaterih drugih klasičnih kompo
nent. Integrirane tehnologije (tako 
debeloslojne kot tankoslojne) namreč 
niso v celoti nadomestile kondenza
torjev, pač pa v večji meri upravne in 
klasične polvodniške komponente. 
Nadalje analiza trga nakazuje, da ima 
starejša kolutasta izvedba keramičnih 
kondenzatorjev vsaj še 10 let nezmanj
šano življenjsko dobo. Čeprav se pro
izvodni program v prihodnjih letih 
bistveno ne bo menjal, zahteva sve
tovni razvoj prilagajanje klasičnega 
kondenzatorja, njegovo miniaturi
zacijo — kar pomeni hkrati manjšo po
rabo materiala, boljšo zanesljivost, 
večjo kakovost ter druge lastnosti.

Sanacijski program predvideva tudi 
uvedbo večslojnega keramičnega kon
denzatorja ter temeljite spremembe v 
tehnološkem procesu. V TOZD so 
namreč raznovrstne keramične kon
denzatorje iz svojega programa še do 
nedavna izdelovali z bistveno manj
šimi učinki kot jih drugod po svetu. 
Kaj je bilo temu vzrok, zasledimo v 
tem in pa v programu ukrepov za 
zagotovitev uspešnega poslovanja v 
TOZD. Slednjega so sprejeli delavski 
svet, DPO, poslovodni organi ter 
samoupravljala v TOZD. Tehnična 
produktivnost je bila prenizka in 
izmet previsok,

V TOZD so bili premalo usmerjeni 
v sodobne razvojne, proizvodne, teh
nološke in organizacijske rešitve, 
nujne za nemoteno poslovanje in na
predek tovrstne prozvodnje.

In še : neurejena dokumentacijska 
organizacija in nedisciplina izvajanja. 
Logična posledica vsega tega pa so bili 
slabi poslovni dosežki in nizki osebni 
dohodki zaposlenih.

Tako je kot eden prvih ukrepov za 
izboljšanje stanja sledil bistven dvig 
produktivnosti pri upoštevanju obsto
ječih strojnih, prostorskih in fizičnih 
zmogljivosti. Preverjeni in v določeni 
meri so popravljeni tehnološki po
stopki, iz tehnoloških podatkov so 
ugotovljene zmogljivosti proizvodnje 
za posamezne skupine kondenzator
jev, glede na to so primerno organizi
rane proizvodne linije in notranji tran
sport. Izmet se zmanjšuje na meje, 
določene za posamezne tehnološke 
postopke, pretočni časi morajo biti 
skrajšani vsaj za 30 %. Vsak pred
delavec in mojster je odgovoren za 
uresničitev delovnega naloga od spre
jetja do oddaje v skladišče. V celotni 
dejavnosti TOZD se stroški bistveno 
znižujejo, ukinjene so nadure za vse 
vodilne in režijske delavce. Pri tem 
morajo biti naloge v celoti izvršene. 
Osebni dohodki se obračunavajo po 
opravljenem delu. Sestanki samo
upravnih organov in DPO so izven de
lovnega časa. Organiziranih je 5 za
ključnih proizvodnih enot: VF ke
ramika v Ljubljani, v Žužemberku pa 
montaža ploščatih in cevastih konden
zatorjev, maloserijska proizvodnja ter 
montaža EMI (elektromehanskih iz
delkov).

Seveda je za tak obsežen program 
ukrepov (navedli smo le najbolj bistve
ne) potrebna podpora vsega kolektiva 
TOZD. Da bi bilo to uresničljivo, pa 
je potrebna visoka stopnja razume
vanja — tako strokovnega kot med
sebojno človeškega.

AVTOMATIZACIJA, POVEČANJE, 
NOVI IZDELKI

Povrnimo se sedaj v izhodiščno 
točko tega prispevka - perspektivnost 
proizvodnega programa. Ta obsega 
poleg načrtovanja avtomatizacije in 
večjih proizvodnih zmogljivosti tudi 
uvedbo treh novih izdelkov:

- tanke ploščice („single-layer“), 
namenjene predvsem vgradnji v izdel
ke iz programa zabavne elektronike

— varištoija (napetostno odvisnega

upora, univerzalnega elementa.
To je cenena dvojna „zener“ dioda, 

namenjena za zaščito tako mehanskih 
kot polprevodniških stikal pred raz
nimi prenapetostnimi konicami)

— večplastnega kondenzatorja 
(„multi—layer“), namenjenega "upo
rabi v profesionalni tehniki in široki 
potrošnji, trenutno dokaj dragega ele
menta, ki pa je še v čisto razvojni fazi 
naloge.

Ploščica in varistor sta v fazi uvaja
nja v proizvodnjo, kar bo zahtevalo 
dodatno proizvodno opremo. Ta je že 
opredeljena v tehnološkem delu sana
cijskega programa. V proizvodnjo jo 
bodo uvajali deloma letos, večino pa v 
1. 1978 in preostali del v 1. 1979. V 
kratkem bo v sanacijski načrt vnešeno 
še dodatno določilo o nabavi opreme 
za uvajanje večplastnega kondenza
torja v proizvodnjo, za kar bodo se
veda potrebna dodatna finančna sred
stva.

Razvojni oddelek TOZD KEKO v 
Žužemberku se intenzivno ukvarja 
tudi s kvalitativnimi izboljšavami ob
stoječih izdelkov. Pri tem tesno sode
luje tako z Inštitutom Jožefa Stefana, 
Inštitutom Borisa Kidriča kot tudi z 
Inštitutom za elektroniko in vakuum- 
sko tehniko v Ljubljani.

Še nekaj podatkov o dolgoročnih 
nalogah iz razvojnega programa 
TOZD: to so piezokeramični izdelki 
in podsklopi, v katerih so keramični 
kondenzatorji. Pri določnejši oprede
litvi posameznih izdelkov iz tega pro
izvodnega programa bodo bistven ka
zalec strokovne tržne analize.

V obratu VF keramike v Stegnah v 
Ljubljani pa so opredelili naslednje 
možnosti svojega razvoja: V sanacij
skem programu je bilo predvideno, da 
bo glede na potrebe že v 1. 1977 nujna 
poglobljena analiza o smotrnosti usta
novitve nove TOZD za projektiranje 
in proizvodnjo visoko-frekvenčne 
keramike za vse izdelke, ki smo jih že 
omenili. Če bo vse potekalo po načr
tih, naj bi bila čista razvojna faza pri 
tej nalogi zaključena do konca 1. 78, 
nakar bi se morala pričeti redna proiz
vodnja. Vendar pa sta za ta namen 
potrebni še proizvodna površina in 
oprema.

V tej zvezi je treba omeniti, da se 
razvojni oddelek VF keramike bavi 
pretežno z nalogami, povezanimi z 
lastnostmi proizvodnih keramičnih 
materialov, oddelek v Žužemberku pa 
z razvojem in aplikacijo kondenzator
ja. Odkar obstoji proizvodnja kera
mičnih kondenzatorjev, velja to tudi 
za lastne razvojne dejavnosti v zvezi s 
temi izdelki — od samega začetka v 1. 
1954 naprej.

Omenjeni razvoj sledi svetovnim 
dosežkom in vlaga vanj TOZD 
3—3,5 % bruto produkta na VF kera
miki. (V ZDA znaša ta odstotek kar 
10 % od bruto produkta na keramiki).

Glede na tesno in tovariško sode
lovanje predvsem z razvojnimi labora
toriji oddelka, za keramiko na Inšti
tutu Jožefa Stefana ne zveni pretirano 
optimistično, če poudarimo, da to 
prinaša tudi v bodočnosti najpotreb
nejši element v razvoju omenjene de
javnosti. Po eni strani omogoča, da 
smo časovno zelo blizu dosežkom sve
tovnih proizvajalcev in po drugi mož
nosti njihove razmeroma hitre uvedbe 
v proizvodnjo.

POTREBEN BO TUDI USTREZ
NEJŠI TRŽNI PRISTOP

V tem okviru pa moramo posebej 
poudariti naslednje vidike: elementi 
so vedno tisti prvi proizvod, s katerim 
se Iskra pojavi na razvitejših tujih trži
ščih ter potem na doseženih uspehih 
dograjuje svojo izvozno ekspanzijo. In 
to je marsikdaj bolj težaven posel, kot 
smo pripravljeni priznati. Ne bi se 
smelo na primer dogajati, da bi po 
tako opravljeni nalogi elementov na 
tujem trgu drugim proizvodnim pro
gramom posvečali večjo pozornost. 
Prav elementom jo je namreč treba v 
kasnejših obdobjih — ko tečejo vzpo
redno drugi posli — posvetiti še po
sebej. Ne da se jih prodajati na vedno 
isti način. Potrebni so premišljeni, 
pravi pristopi ter sveže ideje pri obde
lavi trga. Vse to naj bi privedlo do 
komercialnega uspeha proizvajalca kot 
tudi do ekonomike nastopa. Ali se pa 
tega tudi dovolj zavedamo? Praksa 
potrjuje, da premalo. Na sestanku 
predstavnikov zunanjega trga IC, de
lavcev komercialnega področja DO 
IEZE ter proizvodnih TOZD v Šent
jerneju 26. maja letos.so bili sprejeti

zaključki, ki ustrezno opredeljujejo 
tudi to področje. Med drugim je bilo 
poudarjeno, da morajo biti poleg na
vedenega glavne, trajne naloge izvoz
nikov še: maksimalizacija cen in
ugodni plačilni pogoji, izvozniki sami 
pa organski podaljšek proizvodnje 
izven matične domovine. Čisti trgov- 
sko-posredniški odnos je treba (še po
sebno v okviru Zakona o združenem 
delu in iz tega izhajajo čili tez za zdru
ževanje v SOZD Iskra) izboljšati v 
smislu učinkovite organske povezave 
ter doseči ustrezne dohodkovne od
nose. Le tako bodo tudi TOZD, 
vključno, s KEKO, videle v takih po
vezavah svoj neposredni ekonomski 
interes. Seveda je treba urediti tudi iz
vozno stimulacijo v okviru SOZD — 
zgolj izvozna stimulacija je premajhna.

Odgovorni dejavniki v DO IEZE 
menijo, da je potrošnja elementov, 
zlasti keramičnih kondenzatorjev, v 
Iskri absolutno premajhna, zato je to 
stanje potrebno izboljšati.

V celotnem srednjeročnem načrtu 
razvoja TOZD je glede na obstoječi 
sanacijski program predvideno v celoti 
300-odstotno povečanje fizičnega ob
sega proizvodnje.

V 1. 1977 bodo realizirali za 40 % 
večjo fizično proizvodnjo kot lani, za 
1. 78 pa je predviden isti odstotek fi
zične rasti proizvodnje. V 1. 1979 naj 
bi narasla za 28 % glede na 1. 1978, v 
1. 80 naj bi znesel ta porast 20 %. V I. 
1978 naj bi znašal izvoz TOZD že 
70 % celotne vrednosti proizvodnje, 
zato so ta vprašanja že sedaj izjemnega 
pomena. Glede na obstoječi proiz
vodni program velja poudariti, da bo 
do 1. 1980 predstavljal 75 % obsega, 
planiranega za 1. 1978. Že do 1. 1980 
pa bo ta znašal 75 % fizičnega obsega 
proizvodnje.

Vrednostno povečanje prodaje je 
za srednjeročno obdobje predvideno 
za 2,5-krat glede na 1. 76. Poudariti pa 
velja, da se bo že vtem obdobju asor- 
timan bistveno menjal. Pri tem bo 
praktično celotno povečanje izhajalo 
iz uvedbe novih proizvodnih progra
mov.

V proizvodnji tanke ploščice bo za 
petkrat povečan obseg vrednosti pro
daje na domači trg in v izvoz glede na 
planske cene iz leta 1976. Predvideni 
izvoz naj bi bil v celoti prodan na kon
vertibilno področje. Trenutno je 90 % 
proizvodnje ploščic namenjene indu
striji zabavne elektronike. Glede na 
pričakovanja v zvezi z gibanji na tujih 
trgih se bosta tako prodaja kot izvoz 
lahko preusmerila v industrijsko elek
troniko. V tem primem pa se bo treba 
preusmeriti na velike proizvajalce in
dustrijske elektronike, ki bodo lahko 
absorbirali tudi večje, rentabilne ma
sovne količine.

Do leta 1980 bo 20% celotne 
fizične proizvodnje in za to obdobje 
planirane prodaje predstavljal varistor. 
Izvoz tega elementa do leta 1980 je 
predviden na 20 % obsega prodaje. 
Ves je predviden na Zahod, možnosti 
uvrstitve pa so (ob prisotnosti vseh za 
to potrebnih elementov) tudi na trži
šče SEV.

POGOJI ZA BOUŠI IZVOZ
Prva informacija o poglabljanju re

cesije na zahodnem trgu se je pojavila 
šele na omenjenem letošnjem srečanju 
v Šentjerneju. Vendar pa smo v tem 
primeru lahko dokaj optimistični, saj 
bo omilil nastali položaj prodor barv
ne televizije na jugoslovanski trg. Ker 
na zunanjem trgu beležimo po 2 in 
pol-letna nihanja, zunanjetrgovinska 
mreža Iskre obvladuje premajhen krog 
kupcev za predvidene zahteve proiz
vodnje. Glede na drugačen položaj na 
tujih trgih je treba zato spremeniti 
tudi način prodaje, predvsem na trži
šče SEV. Pri tem je stališče proizvod
nje naslednje: v kooperacijske posle 
naj ne bi bila več vključena zgolj po
samezna TOZD, pač pa bi moral biti 
dogovor širši in večstranski ter omo
gočati elastične povezave. Tržišče 
SEV-a elemente rabi — še posebej 
zato, ker imajo vse kvalitete, kakršne 
želi tudi zahtevni zahodni trg. Prodaja 
elementov na tuja tržišča bi morala 
biti osnovana na dolgoročnejših obo
jestranskih aranžmajih med Iskro in 
tujimi partnerji. To bi proizvodnji za
gotavljalo stabilnejšo prisotnost na 
tujih trgih,, saj goli prodajni nastop v 
današnjih tržnih pogojih ni čvrst. 
Pomeni namreč, podvreči se trenut
nim konjunkturnim gibanjem. Pri 
kooperacijah pa so ti riziki bistveno 
manjši. Torej gre za širšo koordinacijo 
med ponudbo in povpraševanjem, ki 
ju je seveda potrebno dobro poznati.

PREDRAGA ŽIVLJENJSKA ŠOLA
Problemi, ki smo jih opisali, pa

Leto 1977 je jubilejno leto pomembnih datumov v naši novejši zgo
dovini, v obdobju, ki pomeni za delavski razred Jugoslavije 
revolucionaren vzpon in preizkušnjo njegove moči S ponosom in za
nosom govorimo o 40-letnici vodstva KPJ tov. TITA, njegovi 85-letnici 
rojstva in 40 let KPS. V počastitev za nas tako pomembnih, a za našo 
zgodovino prelomnih datumov smo 16. 6. 1977 priredili svečan sprejem 
desetim članom našega kolektiva v članstvo ZK. Nove člane je ob vstopu 
v ZK pozdravil sekretar O. K. ZK Novo mesto, tov. Slapnik.

zahtevajo še nekaj: preprečiti odliv 
strokovnjakov iz proizvodnje v komer
cialo in druge dejavnosti. Predvsem 
razvojno-raziskovalno dejavnost je 
treba dovolj vrednotiti ter vsestransko 
pospeševati — in sicer v smislu čim- 
boljše in čimhitrejše uvedbe v proiz
vodnjo. Primer TOZD KEKO opozarja 
na to, da Iskra kot izrazita predstav
nica velikih SOZD ne bi bila smela 
dopustiti, da neka njena TOZD sploh 
lahko zaide v tako globoko krizo. So
cialna varnost zaposlenih je ogrožena: 
povprečni OD znašajo najmanj od 
vseh Iskrinih TOZD — 2.770 N din, 
delavca v neposredni proizvodnji pa 
celo 2.180 din. Za primerjavo naj po
vemo, da znaša naslednji najmanjši 
povprečni OD v DO IEZE 3.250 din. 
Koncepti samoupravnega združevanja 
pa še posebej v času izvajanja določil 
Zakona o združenem delu poudarjajo 
ravno cilje ekonomske uspešnosti

TOZD. Onemogočajo take in njim p°' 
dobne anomalije. Za to pa je seveda 
predpogoj zadostna zrelost in resnost 
vseh vključenih dejavnikov.

Rezultati pri izvajanju sanacijskega 
programa se že kažejo. So posledic3 
večje delovne zavzetosti vsega delov' 
nega kolektiva TOZD. Mesečna proiz- 
vodnja je narasla že na 9 milijonov 
kondenzatorjev (lani le 5). Glede o3 
podatke o poslovanju v 5 mesecu1 
1977 pa je opravičeno predvidevanje- 
da TOZD že v polletju ne bo vec 
imela izgube. Šele celotna vsebinska 
realizacija sanacijskega programa, tre
nutno v obravnavi pri pristojnih org3- 
nih, je dala prave rezultate, ki bode 
nedvomno izboljšali ekonomski polo
žaj TOZD in v njej zaposlenih.

Viktorija Budkovič—Rayye$

Nekaj vprašanj trem članom delovnega kolektiva GIRMI

Kaj mislite 
o Iskri?

Ob desetletnici sodelovanja 
med Iskro in italijanskim Girmi- 
jem, smo povprašali v sprošče
nem pogovoru tri delavce in 
uslužbence na različnih področ
jih v Girmiju, kaj mislijo o Iskri 
in njenem poslovanju, o proiz
vodnji in kvaliteti na vseh po
dročjih. Prosili smo jih, naj 
bodo tudi kritični, saj nam gre 
za njihovo resnično sodbo. Vsi 
trije so radi in kar prelepo po
vedali, kaj mislijo o nas.

CIACCA ROSARIA, delavka v montaži: 
Stara sem 25 let in že 14 zaposlena v Girmi
ju. Že več kakor deset let vgrajujem vaše 
motorje v naše gospodinjske aparate. Po
vem vam čisto po pravici — dobri so, so
lidni. Seveda včasih kaj neteče, kot bi mo
ralo. Včasih je motorček preglasen, pa 
imamo tudi za to zdravilo: malo ga udarim 
s kladivcem, pa je takoj tiho. Danes sem 
videla Iskro. Elegantno supermoderno po
slovno stavbo. Tovarno elektromotorjev v 
Železnikih in še marsikaj. Presenečena sem 
nad tem gigantom. Mislila sem, da je Iskra 
majhna firma, ki dela za nas. Zdaj mislim 
povsem drugače. Zlasti sem se čudila mo
demi strojni opremi in avtomatizaciji. 
Navdušena sem nad Iskro in Jugoslavijo.

LAMPONE LINA, uradnica. V Girmijevi 
špediciji sem zaposlena že 12 let. Vsakdan 
imam opraviti z vašimi izdelki in k vam od- 
premljam naše pošiljke. Urejam naročila, 
zberem material, delavci robo zapakirajo, 
jaz pa poskrbim za točen naslov. Dva do 
trikrat mesečno odpremljam polizdelke v 
Iskro in jih prejemam od vas. Nad vašo to
varno, žal sem videla le Elektromotorje, 
sem navdušena. Tako lep sprejem in uigra

nost delavcev. Disciplina, hitrost in temp6 
dela so me presenetili. Zares vtis pridnos11' 
Sicer sem že drugič v Jugoslaviji, v Iskri P3 
prvič. Všeč mi je vaša mentaliteta, prija211' 
ljudje ste in uvidevni. O lepoti krajev pa58 
ne da govoriti, to je treba videti."

PELLACINI GIORGIO, vodja tehn'‘v 
nega oddelka: „Pet let sem v Girmiju- 
Iskri sem bil že večkrat v različnih tpyE 
nah. O tehničnih kvalitetah vaših izdelk .
in tehnologiji dela lahko rečem le vse naj
boljše. Iskrini izdelki so konstrukcijsko ,

izd*Ktehnološko enakovredni zahodnim v 
kom, lahko jih v njihovem redu uvrstim0^ 
boljši razred. Ne smemo pa pozabiti, da ^ 
kvaliteta dela in izdelkov vse bolj zboljš0! 
in izpopolnjuje pri vas in pri nas. V des® 
letih smo naredili tako dolg korak, kot si 
lahko le želimo. In prognoza za napr®L 
Sodeč po desetletni zgodovini na vs8
področjih in novi pogodbi, ki smo jo P0^
šali mi in vi, lahko pričakujemo še h'tre^. 
napredek in večjo rast proizvodnje in 111 
njave z naše in vaše strani.'

F. Ko’itar

1



INDUSTRIJA ZA TELEKOMUNIKACIJE, ELEKTRONIKO IN ELEKTROMEHANIKO, KRANJ

30 let proizvodnje električnega
RAZVOJ PROIZVODNJE ERO OD LETA 1947 DO 1977

Tekoči trak v montaži električnega ročnega orodja.

Tako kot vsa ostala industrija, se je 
tudi kranjska Iskra v prvih povojnih 
letih trudila, da bi dala porušeni do
movini izdelke, ki bi pomagali dvigniti 
standard celotne družbe, posebno pa 
zaslužek delovnim ljudem. Iskra je 
med drugim pričela z osnovanjem in 
izdelavo ročnih vrtalnih strojev, roč
nih brusilnih strojev, mizarskih vrtal
nikov itd. V letih od 1946 do 1948 je 
bilo proizvedenih 50.000 teh izdel
kov.

Delovno mesto pri avtomatu SPIDER 
strojev v montaži ERO.

Vzporedno se je razvijal prvi vrtalni 
stroj z elektromotorjem 10 mm z 
oznako EVS 1. Pionirja razvoja tega 
stroja sta bila pokojni prof. dr. Vrati- 
slav Bedjanič in malo pozneje pok. 
dipl. ing. Boris Sikošek. Seveda pa je 
pri samem uvajanju v proizvodnji so
delovalo še več drugih strokovnjakov. 
Prvi stroji EVS 1 so prišli iz splošne 
montaže leta 1947. V letu 1948 je 
bilo proizvedeno že 2405 kosov teh 
izdelkov. V desetih letih (od 1948 do 
1958) je bilo proizvedeno okrog
45.000 vrtalnih strojev.

Leta 1949 so razvili nov vrtalni 
stroj s kratkostičnim elektromotorjem 
32 mm. Redna proizvodnja tega izdel
ka se je pričela leta 1951. V petih 
letih so proizvedli 3100 strojev. Ti 
stroji so se uporabljali za različne 
namene, posebno še za vrtanje v 
kamen. Motorji teh vrtalnih strojev pa 
tudi za razne namizne vrtalne stroje in 
brusilne kozle. Oba izdelka sta v tistih 
letih služila raznim potrebam na trži
šču in v industriji.

Vzporedno s prenosom proiz- 
yodnje avtoelektrike, elektromotorjev 
in drugega asortimana v druge tovar
ne: Iskro — Tovarno avtoelektričnih 
izdelkov Nova Gorica, Mikron Prilep, 
Tovarna kolektorjev v Idriji itd. so v 
^etih 1959 do 1960 že pripravljali raz
širitev asortimana električnega orodja. 
Zaradi skromnih orodjarskih kapacitet 
in premajhnega števila razvojnih ka
drov je kranjska Iskra 1960. leta skle
nila pogodbo o medsebojnem sodelo
vanju na področju električnega roč
nega orodja s švicarsko firmo 
PER LES. V okviru tega sodelovanja 
s° na začetku v Kranju izdelovali za 
Eerles posamezne dele za orodje, iz 
Švice pa so uvozili elemente, s kate- 
rimi so v kombinaciji z elementi lastne 
Proizvodnje razširili proizvodni pro- 
9ram električnega orodja na 13 različ
nih električnih orodij, in sicer razne

vrtalne stroje od 6 do 32 mm, žago 
ERZ-25, škarje ERS-25, sekalnik plo
čevine SP-1, polirni stroj RPS-1, bru
silnik, vibracijski vrtalni stroj VVS 
10/11 in električni izvijalnik IVS 08. 
Ta razširitev je od leta 1960 do 1966 
zagotovila proizvodnjo 72.000 enot.

V našem razvoju se je v teh letih 
razvil za te čase sodoben vrtalni stroj 
EVS 06/11, ki je zadostil najsodobnej
šim zahtevam in prejel UL Atest in 
Atest CEE. S tem je bil možen izvoz

za struženje rotorjev za tri vrste vrtalnih

na evropsko in ameriško tržišče. 
Kmalu za tem je bila razvita vrsta so
dobnih vrtalnih strojev EVS 13/EVS 
15 in VVS 10/11, v Jetu 1966 se je 
pričela redna proizvodnja vrtalnega 
stroja EVS 06/11. S tem strojem je bil 
kompletiran tudi prvi COMBI RVS

06/11 z ustreznim priborom v namen 
..Naredi si sam".

Vrednost proizvodnje električnega 
in ročnega orodja v letu 1948 je zna
šala 700.000 dinarjev, v montaži je 
tedaj delalo ca. 30 delavcev. V letu 
1966 je znašala vrednost proizvodnje 
12,2 mio din, izmenjava s firmo Perles 
pa 800.000 SFr pri 56 delavcih.

Iskrino električno ročno orodje s 
svojo kvaliteto in splošno uporabnost
jo predstavlja pomemben prispevek v 
jugoslovanskem gospodarstvu. Uspehi

ročnega orodja
pri osvajanju novih električnih orodij 
so se nadaljevali. Izdelali smo vrsto 
univerzalnih električnih ročnih orodij 
tako za domači trg kot za izvoz. K 
temu je v veliki meri pripomoglo so
delovanje s firmo Perles. Z delitvijo 
proizvodnega programa z omenjeno 
firmo se je asortiman električnega 
ročnega orodja iz leta v leto hitreje 
širil. Leta 1969 smo izmenjali asorti
man električnega orodja (Iskra — 
Perlesu) ca. 15.000 strojev in delov v 
vrednosti 2 mio SFr, Perles — Iskri pa
10.000 strojev in delov v isti vred
nosti. Vrednost proizvodnje je znašala 
26,6 mio din. Izvoz naših izdelkov se 
je moral vseskozi podrejati strogim 
tujim predpisom o varnosti in kvaliteti 
materialov za vgradnjo. To nam je 
obenem s slabo kadrovsko zasedbo, 
pomanjkanjem obratnih sredstev in 
prostorov povzročalo veliko težav pri 
izvrševanju proizvodnih nalog. Vsa 
leta smo se morali prilagajati raznim 
organizacijskim spremembam in iz
menjavi programov in prostorov.

Splošni gospodarski razvoj jugoslo
vanske industrije je zahteval vedno 
več električnih ročnih Orodij. Zato se 
je od leta 1969 dalje naglo večal obseg 
proizvodnje. Leta 1970 smo proiz
vedli ca. 60.000 enot električnega 
orodja v vrednosti 37,3 mio din. V 
naslednjih treh letih smo izdelali letno 
že 80.000 enot v vrednosti 128 mio 
din.

Zelo uspešna je tudi kooperacija 
Iskre z nizozemsko firmo SKIL na 
področju proizvodnje hobi programa. 
Prva pogodba je bila sklenjena 1973. 
leta. Naslednje leto je Iskra vložila 
sredstva v strojno opremo in tako raz
širila program izdelkov, oziroma se
stavnih delov za finalizacijo. S tem je 
Iskra ponudila jugoslovanskemu 
kupcu sodobno in kvalitetno orodje 
za domačo rabo po zelo primerni 
ceni. Povpraševanje po teh izdelkih še

vedno raste, to je obenem najmoč
nejša spodbuda za nadaljnje izboljše
vanje programa.

Od leta 1973 dalje Iskra beleži 
nove kvalitetne dosežke v programu 
električnega ročnega orodja. Z vrsto 
novih izdelkov VS 113/213 v 24 
osnovnih variantah z elektronsko re
gulacijo in priročno obliko je bila v 
tem letu opuščena proizvodnja vrtal
nih strojev EVS 10 in EVS 13. Leta
1974 je stekla proizvodnja licenčnih 
hobi vrtalnih strojev za izvoz in za raz
širitev programa Combi. S tem se je 
obseg proizvodnje po vrednosti in ko
ličini vidno večal. Z osvojenimi kvali
tetnimi vibracijskimi stroji smo leta
1975 dosegli letno proizvodnjo
150.000 enot v vrednosti 281,8 mio 
din in 2,8 mio dolarjev izvoza.

Leto 1975 je izredno pomembno 
za panogo električnega ročnega orod
ja. 3. aprila 1975 smo v Ekvadorju 
ustanovili mešano firmo ISKRA— 
EMEC za proizvodnjo električnega 
ročnega orodja, kar pomeni nov do
prinos k razširjanju Iskrinih izdelkov v 
svetu.

POMEMBNA NALOGA RAZVOJA
Za uspešnost Tovarne električnega 

ročnega orodja je bistvenega pomena 
čim hitrejša zamenjava obstoječih 
proizvodov z novimi, boljšimi, bolj 
kvalitetnimi in bolj sposobnimi elek
tričnimi ročnimi orodji. Osnovno go
nilo pri tem je tehnični razvoj te naše 
temeljne organizacije z laboratoriji in 
konstrukcijo, ki zasleduje in spremlja

razvoj znanosti, novih tehnologij in 
novih vrst gradiv ter vsklajuje želje in 
zahteve tržišča.

Za to vrsto dela je potrebno teme
ljito obvladanje fizikalnih in kemijskih 
ved, poznavanje lastnosti in obnašanja 
materialov pri uporabi v električnih 
ročnih orodjih. Rezultati raziskav in 
rešitve osnovnih problemov služijo 
kot osnova za delo konstrukterjev, ki 
pri ustvarjanju novega orodja iščejo 
kompromis med idejami in zahtevami, 
med teorijo in prakso. Idejni osnutek 
in najboljši koncept služita za izdelavo 
prototipa, pri katerih konstrukterji in 
mehaniki sodelujejo z roko v roki.

Vsak prototip je podvržen skrbnim 
meritvam in različnim preizkusom v 
laboratorijih, da bi se odpravile po
manjkljivosti in potrdila pravilnost 
koncepta. Rezultati nam zagotavljajo, 
da bomo v bodočnosti proizvajali še 
sposobnejša, kvalitetnejša, varnejša in 
močnejša električna ročna orodja, s 
primerno življenjsko dobo in dostop
no ter konkurenčno ceno. Rezultati 
dela razvoja v sodelovanju z ostalimi 
tehničnimi službami in marketingom 
omogočajo izgrajevanje in dopolnje
vanje programa ERO na področju ob
delave kovin, lesa, na področju grad
beništva in na področju domače obrti.

ERO V POGLEDU PROIZVODNJE
Vsako Iskrino električno ročno 

orodje jedel zaključnega programa, ki 
nudi tehnično popolnost, varnost in

širok spekter uporabe. Zato si v naših 
delavnicah prizadevamo usmeriti vse 
sile v razvoj racionalne in kakovostne 
proizvodnje. Stopnja avtomatizacije je 
pri tem dosegla v 30 letih že visok 
nivo. Naše stroje montiramo na so
dobno urejenih tekočih trakovih. Tež
nja po velikih količinah in s tem tudi 
po visoki produktivnosti dela zahteva 
visoko raven kakovosti in zanesljivosti 
dela v celotnem procesu snovanja in 
izdelave električnega orodja. Rezultat

takega racionalnega dela so ugodne 
cene izdelkov in njihova visoka kon
kurenčna sposobnost. Velika stopnja 
pozornosti velja vsem kontrolnim in 
preskusnim mestom v proizvodnji. 
Iskrina tovarna ERO stremi za vedno 
novimi in boljšimi metodami.

V zvezi z dviganjem življenjskega 
standarda in povečevanjem razpolož
ljivega prostega časa potencialnih upo
rabnikov električnih orodij na eni 
strani in s povečevanjem vrednosti 
človeškega dela na drugi strani, priča
kujemo, da bo rast potreb po električ
nem orodju hitrejša od splošne gospo
darske rasti. Zahteve uporabnikov 
orodij bodo vedno večje, zato bo 
večja tudi funkcionalna in kvalitetna 
popolnost električnega ročnega orod
ja. Na današnji stopnji razvoja je med 
najopaznejšimi posledicami teh teženj 
vedno večje vključevanje elektronskih 
komponent v klasično elektromehan
sko sestavo električnih orodij.
SEDANJI PROIZVODNI PROGRAM 
ERO
1. Orodje za domačo rabo:
— kombi garniture
— vrtalni stroji z elektronsko regula

cijo ali brez
— vibracijski vrtalni stroj
— priključki Klip-Klap sistema: krož

na žaga, povratna žaga, vibracijski 
brusilnik, brusilnik, vrtne škarje, 
stojalo, lesna stružnica, držalo, 
miza za žaganje,

— pribor

2. Orodje za obrt in industrijo 
— industrijski vrtalni stroji, 10 in 13 

mm z lopatastim ali pištolnim ro
čajem, z elektronsko ali mehansko 
regulacijo hitrosti

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Šestvretenski avtomat za struženje zobnika, gredi in sklopke za rotacijske stroje 
v produkciji ERO.

Stalna mzstava električnega ročnega orodja v prostorih vodstva TOZD ERO.



Velik pomen ureditve 
»Predhodnega postopka«

Služba za varstvo pri delu delovne 
organizacije je v preteklem mesecu 
izdelala obširnejše gradivo o izvajanju 
predliodnega postopka v Elektro- 
melianiki. Gradivo bo obdelalo še 
Organizacijsko področje in ga nato 
dalo v obravnavo vsem udeležencem v 
predhodnem postopku. Tako bo na
stal koristen pripomoček za delo na 
enem od najpomembnejših ožjih po
dročjih varstva pri delu.

Predhodni postopek v dejavnosti 
varstva pri delu je skupek opravil, ki 
jih je potrebno opraviti zaradi vklju
čevanja varstva pri delu pri projekti
ranju, konstruiranju in izdelovanju 
oziroma graditvi gradbenih objektov, 
tehnoloških postopkov, delovnih pri
prav in naprav ter sredstev in opreme 
za osebno varstvo pri delu in to v vseh 
fazah, od zasnove do realizacije ozi
roma rednega obratovanja. Prav tako 
spadajo v to področje tudi vsa opravi

la, ki so v zvezi z uvozom novih delov
nih priprav in naprav, tehnične do
kumentacije in osebnih varovalnih 
sredstev ter opreme.

Doslej je bil predhodni postopek v 
Elektromehaniki reguliran z organi
zacijskim predpisom štev. 0.1.04. z 
dne 1. 6. 1974 z naslovom: ,,Vklju
čevanje zahtev varstva pri delu v inve
sticijsko in tehnološko dejavnost1'. 
Ker pa je v času po njegovi uveljavitvi 
izšel nov Zakon o varstvu pri delu in 
nekateri izvršilni predpisi, pa tudi or
ganiziranost delovne organizacije je 
doživela nekatere spremembe, je na
stala potreba po novem organizacij
skem predpisu. Z njim bi bili upošte
vani novi predpisi iz varstva pri delu, 
prav tako pa bi bilo regulirano tudi 
vključevanje varstvenih ukrepov in 
normativov v delo posameznih organi
zacijskih enot oziroma služb v delovni 
organizaciji, ki imajo večji vpliv (po

30 let proizvodnje električnega
ročnega orodja

(Nadaljevanje s 5. strani)
— industrijski vrtalni stroj, 16, 23 in 

32 mm
— vibracijski vrtalni stroji 13 in 16 

mm
— orodje za specialne namene: elek

trične škarje, sekalnik pločevine, 
izvijalnik rezalnih navojev, nad- 
rezkar, kotni brusilnik, premi bru
silnik in povratna žaga

— kotni brusilni stroji, moči 1400 ali 
2000 W, s štiri, šest ali osemtisoč 
vrtljajev.

3. Orodje za gradbeništvo:
— električna kladiva za vibracijsko 

vrtanje, d letenje, dolbenje in druga 
instalacijska dela, 19 in 40 mm

— krožna žaga do 100 mm
— betonski vibratorji za nabijanje be

tona, ki ga sestavlja pretvornik in 
vibrirne igle.

ERO V PRIHODNJE
Preden se ozremo v prihodnost, se 

ustavimo pri ljudeh, ki so pomagali in 
pomagajo ustvarjati nove dobrine. 
Samoupravno dogovarjanje je postalo 
vsakdanja oblika, še več — postalo je 
potreba, dolžnost in pravica, ki jo de
lavci uveljavljajo neposredno ali prek 
sodelavcev-d elegato v.

javil eden najstarejših članov tovarne 
ERO, ki skupaj s temeljno organi
zacijo praznuje 30-letni jubilej.

Temeljna organizacija ERO za
posluje ob letošnjem jugi leju 431 de
lavcev, od tega 187 žensk. Struktura 
zaposlenih glede na izobrazbo je na
slednja: VS in VŠ 33, SS 131, KV 85 
in PK 182 delavcev. Skrb za kadre je 
tudi v tovarni ERO deležna posebne 
pozornosti. Tako je letos v Iskri Elek
tromehaniki 433 delavcev, ki študirajo 
ob delu, imamo pa tudi 522 štipendi
stov. Med študenti, ki se šolajo ob 
rednem delu, jih je 15 iz TOZD ERO, 
od rednih študentov je okoli 10% 
predvidenih za ERO.

Posebno skrb posvečajo tudi stano
vanjskim vprašanjem delavcev. Da bi 
bili pri tem čim uspešnejši, odvajajo v 
ta namen 7 % dohodka. Tovarni ERO 
je uspelo rešiti stanovanjsko stisko 
mnogih delavcev, zlasti socialno šibkih 
in mladih družin. Mnogim, ki so se 
odločili za lastno gradnjo, so dodelili 
dolgoročne kredite.

Tudi za šport in kulturno dejav
nost, predvsem pa za rekreacijo, je v 
ERO veliko razumevanja. Dobro je 
razvita predvsem planinska dejavnost. 
Vključujejo se tudi v kulturno dejav
nost, saj v okviru Iskre Elektrome
hanike deluje več sekcij, ki jih vodijo 
in usmerjajo posebne komisije, ki si 
prizadevajo da bi vanje vključile čim 
več neposrednih proizvajalcev.

—lllllllllllllll I milili llllllll■llllllllll ll S ^ w

Vavijalni avtomat MICAFIL za navijanje rotorjev vrtalnih strojev VS 110 A 11.

V tovarni ERO so izbrali 58 sode
lavk in sodelavcev, ki zastopajo de
lovni kolektiv v raznih organih temelj
ne, delovne in sestavljene organizacije 
združenega dela in v organih širše 
družbene skupnosti. Pri uresničevanju 
samoupravljanja imajo pomembno 
vlogo tudi sindikat, osnovna organi
zacija ZK, osnovna organizacija ZSM 
idr.

„Prek teh delegatov želimo, da bi 
resnično postali aktivni ustvarjalci 
naše sedanjosti in prihodnosti, naše 
delovne organizacije in tudi našega 
mesta. Trudimo se, da bi naše samo
upravno delovanje čimbolj e povezali, 
in na ta način dosegli zastavljene cilje 
in prisotnost povsod tam, kamor sega 
naše delo in rezultati tega dela," je iz-
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Vse, kar smo doslej navedli kot 
skrb za delavca, njegovo počutje na 
delovnem mestu in doma, je v Iskri 
Elektromehaniki dobro organizirano, 
saj se dobro zavedamo, da je le zdrav 
kolektiv jamstvo za uspešno izpolnje
vanje zastavljenih nalog.

Te naloge so iz leta v leto večje in 
zahtevnejše. To je potrebno, če se 
tovarna hoče obdržati na domačih in 
tujih tržiščih, kjer ima prednost boljši, 
cenejši in hitrejši ponudnik. Zato so 
tudi v TOZD ERO naredili zahteven 
program bodočega razvoja. Le-ta 
predvideva še večje uveljavljanje elek
tronike, predvsem pri zmanjševanju 
zagonskih tokov, razširjanje programa 
na področju strojev za lesno predelo
valno industrijo in pnevmatskega 
orodja ter razvijanje samostojnih stro
jev za domačo uporabo. V preteklih 
30 letih doseženi uspehi so zanesljiv 
porok za uresničitev teh nalog, l<i 
obenem zagotavljajo kolektivu ERO 
uspešno prihodnost.

sredni ali neposredni) na varnost de
lavcev in delovne pogoje.

V starem organizacijskem predpisu 
je dan poudarek na delo tehnološkega 
in investicijskega področja, kljub 
temu, da imajo velik vpliv na varnost 
in delovne pogoje tudi drugi: nabavna 
služba, nekatere temeljne organizacije, 
ki konstruirajo in izdelujejo delovne 
priprave in naprave, oddelki tehno
loških priprav po temeljnih organiza
cijah, poslovodni organi in drugi. V 
gradivu ,.Predhodni postopek11 pa je 
obdelan postopek vključevanja varst
venih ukrepov in normativov pri pro
jektiranju delovnih priprav in naprav, 
gradbenih objektov in prostorskih raz
vrstitev posameznih strojev in naprav, 
pri uvozu in nabavi tujih in domačih 
strojev in opreme, pri konstruiranju in 
izdelovanju delovnih priprav in na
prav, ki jih izdelujemo v naši delovni 
organizaciji itd. Opisan je način sode
lovanja med službami in oddelki ter 
proizvodnjo, potrebne komunikacije 
in zadolžitve, opisan pa je tudi po
stopek izdajanja javnih listin — pišme- 
nih izjav in navodil za varno uporabo 
ter o načinu preizkušanja in vzdrže
vanja. Ti javni listini, ki ju izdaja pro
jektant oziroma izdelovalec (npn stro
ja), sta novost in nadomeščata prejš
nje varnostne ateste.

Ocenjujemo, da vključevanje varst
venih ukrepov in normativov v naše 
vsakdanje delo v Elektromehaniki še 
ni polno zaživelo. Še vedno je čutiti 
pri posameznih močan odpor do iz
polnjevanja varstvenih norm in do 
dela službe za varstvo pri delu. Ne za
vedajo se ali pa se nočejo zavedati 
dejstva, da je varstvo pri delu naša 
skupna skrb, skrb vsakega posamez
nika in celotne organizacije. Gradivo o 
predhodnem postopku je prispevek k 
izboljšanju stopnje varnosti pri delu in 

' v končni posledici prispevek k zmanj
šanju nesreč pri delu in zdravstvenih 
okvar zaradi dela.

Gradivo bo dober pripomoček tudi 
pri vseh oblikah izobraževanja iz varst
va pri delu, predvsem pa seveda na
vodilo službam, ki jih gradivo vklju
čuje, kako delati, da bodo rezultati 
njihovega dela prispevali k varnejšemu 
delu.

L. M.

TOZD TEL, BLEJSKA DOBRAVA

Dober zgled
Mladinska organizacija v ISKRI - 

Obratu telefonskih enot na Blejski 
Dobravi dobiva svoj pravi pomen. V 
zadnjem letu je aktivnost mladih oži
vela, saj so se pričeli vključevati v vse 
samoupravne organe in družbenopoli
tične organizacije. Zanimajo se za vsa 
pomembna dogajanja v temeljni orga
nizaciji. Izdajajo tudi svoj časopis in 
tako uspešno seznanjajo vse člane 
kolektiva o svojem delu in prizadeva
njih. Tudi na področju kulture in 
športa so se pokazali premiki.

Junija so izvedli lokalno delovno 
akcijo, ki je potekala v skladiščnih 
prostorih tovarne. Izkopali so tla, ki 
jih bodo asfaltirali. Predvidoma naj bi 
akcija trajala teden dni. S prizadev
nostjo in zavzetostjo mladincev in 
ostalih članov kolektiva je bilo delo 
opravljeno v treh dneh. V akciji je so
delovalo 50 delavcev, od teh 32 mla
dincev. Vsi udeleženci delovne akcije 
zaslužijo pohvalo. Mladi so spet doka
zali, da so vredni izkazanega zaupanja.

Aktivnost mladih delavcev Iskrine 
TOZD na Blejski Dobravi in njihovo 
uspešno vključevanje v življenje kolek
tiva zagotavlja učinkovito reševanje 
nalog mlade generacije, ki je najbolj 
zainteresirana za rezultate družbenih 
sprememb.

r
Miro Kočevar
—

DOPISUJTE
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Realizacija v maju
Plan eksterne proizvodnje je delov

na organizacija ISKRA - Industrija za 
telekomunikacije, elektroniko in elek
tromehansko v maju dosegla s 
100,4 %. Proizvodnih nalog niso izpol
nile naslednje temeljne organizacije: 
Merilne naprave, TEN, Elektronika, 
IPT, MSO, TEL in VEGA. Ostale 
TOZD so proizvodno obveznost pre
segle in vrednostno v celoti nadome
stile izpade. V zadnjih mesecih je pre
skrba s finančnimi sredstvi dobra, kar 
se kaže pri uspešnem izpolnjevanju 
planiranih obveznosti. Proizvodne iz
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1. ATC
2. TEA

64.213 103,9
24.835 114,0

3. TEN 12.591 64,1
4. Elektron. 5.258 73,8
5. TEL 6.882 82,9
6. IPT 3.388 76,6
7. EO 15.783 165,9
8. Vega 9.707 84,1
9. MSO 8.036 80,4

10. Števci 37.410 106,2
11. Instrumenti 15.673 104,7
12. Mehanizmi 5.327 103,2
13. Stikala 21.656 110,5
14. ERO 36.203 105,2
15. Orodjarna 143 —
16. Merilne naprave 1.885 41,6
17. Skupna proizvodnja 260 98,0
"18. Vzdrževanje 4
19. Restavracija
20. Skupne službe 158
21. Računalniki ~ _
SKUPAJ 269.419 100,4

pade pa povzročajo razni razvojni in 
tehnološki problemi ter ponekod 
pomanjkanje delovne sile.

Proizvodni plan po asortimanu je 
delovna organizacija dosegla s 85,3 %■ 
Najslabše dosega proizvodne obvez
nosti TOZD TEN, največje preseganje 
eksterne proizvodnje pa TOZD ERO. 
Izgledi za realizacijo proizvodnje v pri
hodnjem mesecu so dobri, saj je proiz
vodnja v glavnem pokrita z reproma
terialom. Tako da bo drugi kvartal po 
planu prozvodnili obveznosti uspešen.
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84,4 94,8 2,2 113,5 3,6
86,3 111,4 3,7 114,5 1,7
74,0 54,5 1,1 116,3 -
72,5 84,1 6,3 113,6 -
68,1 124,1 — 115,8 0,2
93,3 96,7 - 118,6 -
99,6 • — 16,3 122,9 -
79,3 97,3 3,0 109,9 2,0
95,8 81,8 - 110,1 10,8
87,6 77,7 16,3 113,6 4,0
82,9 112,6 11,8 112,7 2,7
76,6 94,1 17,0 116,7 0,2
83,9 118,3 8,7 113,9 1,6
92,1 115,8 10,7 113,2 2,8

— — — 112,3 1,0
74,4 98,6 — 108,4 5,2

100,0 — - 113,6 3,6
— — — 111,6 2,5

109,3 2,0
- - - - 4,6

85,3 97,6 9,4 113,3 2,9

Trije novi upokojenci so pred nedavnim zapustili TOZD TEA, TOZD 
Števci in TOZD A TC. Iz prve je bik upokojena Joži Sekne, ki je detak na 
peresni liniji, iz druge Regina Krivec, ki je dekk v vrtalnici števca, k 
tretje pa Jože Borovnica, ki je dekl v GPP skladišča. Sodekvci so se z 
novimi upokojenci ob odhodu v pokoj še slikali za spomin.



Petnajst let uspešne rasti Tovarne elektronskih naprav

r Tovarna elektronskih naprav je ena izmed 20 TOZD v okviru Industrije 
telekomunikacij, elektronike in elektromehanike Kranj. Na tej ravni tudi 
združuje nekatere ostale funkcije prek Iskra Commerce na ravni ZP kot 
so: marketing, izvoz-uvoz, povezava s filialami, propaganda in ostalo.

Proizvodni program je profesionalni telekomunikacijski program 
prenosne tehnike. Tak proizvodni program je zelo širok in sili tovarno k 
večji specializaciji, vendar omejene možnosti plasma na na domačem trgu, 
sorazmerno zelo nizek izvoz ter posebne zahteve kupca zahtevajo celo 
širitev že tako velikega izbora izdelkov.

Tržno je tovarna v načelu vezana na dva glavna kupca in sicer JLA, kot 
posebnega kupca ter PTT in ostale resorne mreže kot kupca civilnega 
programa. Za oba veljajo povsem drugačna pravila in pristopi pri prodaji 
izdelkov.

Zato je potrebno ustvariti vse pogoje za uspešne kontakte z obema 
kupcema ter jima nuditi ustrezno prilagojene in zaokrožene aplikacije 
izdelkov, naprav in sistemov.

Izpolnitev začrtanega srednjeročnega programa ter izpolnitev 
navedenih nalog je možno samo ob dobrem poznavanju tržišča in 
izdelkov. Zato je nujna dobra organizacija prodaje z intenzivno 
projektivo, ob pravočasnem pristopu k trgu ter raziskavi trga z ustrezno 
organiziranimi" montažno-servisnimi dejavnostmi za celoten program 
tovarne.

Na tem področju bo potrebno storiti še zelo veliko na vseh ravneh. V 
medsebojne povezave bo potrebno vtkati vse elemente dohodkovnih 
odnosov, kar bo ustvarilo ustrezno stimulacijo in pravilne medsebojne 
odnose. V ta okvir dejavnosti pa sodi tudi tesnejša povezanost s sorodno 
domačo industrijo, z industrijo za istega kupca in tudi povezanost kupcev 
prek samoupravnih sporazumov, dogovorov, združenj ipd. Tako je 
tovarna že tudi članica združenja INVOJ, prek katerega se vklaplja v 
navedene integracijske procese.

Razvoj naprav za zveze v Iskri
Prvi zametki ISKRE segajo že v 

obdobje med vojno, ko so od 1943. 
leta dalje na osvobojenem ozemlju pri 
Starih žagah na Dolenjskem začele 
delovati centralne partizanske delav- 
nice. Takoj po zaključku vojne so se 
Preselile v Ljubljano, iz njih je leta 
1948 z odlokom Borisa Kidriča nastal 
Institut za elektrozveze — I EV.

Prva naloga, ki jo je dobil IEV že 
leta 1948 je bila razviti 4-kanalno 
brezžično sprejemno-oddajno postajo 
Za povezavo važnejših upravnih in 
industrijskih centrov s centralo v Beo-

..... J§
^eto Plevel umerja UKV sprejemno- 
°dclajno aparaturo.

gradu. Po strokovnem preudarku je 
kila to kratkovalovna postaja OV-2, ki 
16 delala z enim bočnim pasom — 
SSB. Visokofrekvenčni del postaje t.j. 
°ddajnik z izhodno močjo 0,5 kW in 
^Prejemnik so razvili v oddelku za 
kratkovalovno področje. Modulacijski 
del, t.j. 4-kanalni nizkofrekvenčni del 
z enim bočnim pasom pa je bil razvit 
v °ddelku za telefonijo. Postaja je bila 
0Premljena z avtomatskim telefon
skim pozivom tako, da se jo je lahko 
Vključilo na javno telefonsko omrež

je. S temi postajami je bila vzpostav
ljena zveza med Ljubljano in Beogra
dom in je bilo možno preko javnega 
telefonskega omrežja klicati poljubne 
naročnike.

Značilno za postajo OV-2 je bilo, 
da je bila izdelana iz starega materiala 
in zato v obratovanju ni bila zaneslji
va. Posebej velja to za modulacijski 
štirikanalni sistem, saj je bila večina 
kondenzatorjev za nizkofrekvenčna 
sita navita doma na roko in to iz 
starih kondenzatorjev. Cilj pa je bil le 
dosežen: bili smo sposobni izdelati 
takšno postajo doma.

Izkušnje pri razvoju modulacij
skega dela postaje OV-2 — štirikanalni 
sistem z enim bočnim pasom — so bile 
osnove za razvo[ kanalnih telefonskih 
naprav na IEV. Se pred no je bilo kon
čano delo na postaji OV-2 je bil for
miran na IEV poseben oddelek za raz
voj kanalne telefonije, v katerem so 
sodelovali tudi strokovnjaki ljubljan
ske PTT.

Razvojni dosežki na področju ka
nalne telefonije za potrebe pošte in 
elektroenergetske službe so dali naj
prej aparature KT-2 in ET-2. Da bi 
osvobodili razvoj od proizvodnje je 
bilo na iniciativo lEV-ja ustanovljeno 
leta 1951 proizvodno podjetje- Tele
komunikacije na Pržanu, ki je poleg 
nekaterih sestavnih delov in radijskih 
sprejemnikov že 1953. leta izdelovalo 
najprej navedeni dve profesionalni 
napravi s področja žičnih zvez, nato 
pa izpolnjeni ET 3 in ET 5. Zaradi 
boljšega stika s proizvodnjo se je v teh 
letih preselil iz IEV v tovarno Tele
komunikacije tudi razvojni oddelek za 
žične zveze. Ta je v letih 1954 do 
1959 razvil nove kanalne telefonske 
aparature KT-3 za mobilne namene, 
KT-21, KT-22 i KT-23 za poštna in 
EG-2, EG-3, EG-11 in EG-22 za elek
troenergetska omrežja. Pojava transi- 
storjev, ki so zamenjali elektronke, je 
pogojila od 1958. leta dalje razvoj 
nove mobilne kanalne telefonske na
prave KT-31 ter stacionarne VG 4/8, 
za katere lahko ugotavljamo, da se še 
danes s pridom uporabljajo.

Leta 1948 pa so na IEV začeli tudi 
z razvojem naprav za usmerjane zveze. 
Prva postaja, ki so jo pričeli razvijati, 
je bila 9-kanalna postaja UKM-9 na 
400 HMz z impulzno modulacijo. 
Zadnje terenske meritve z UKM-9 so 
opravili med Pohorjem in Sljemenom 
pri Zagrebu. Te meritve je spremljala 
smola, ki se je dogodila na Sljemenu: 
ko so po zaključku meritev posprav
ljali postajo iz terase v hotel, je za
pihal veter s takšno močjo, da je pre
vrnil stojalo z modulacijskim delom, 
ki je še ostalo na terasi, ter se je tako 
razbila večina elektronk. Tako kot v 
OV-2, so tudi pri UKD-9 uporabljali 
stare elektronske sestavne dele in so 
bile, prav tako kakor pri OV-2 tudi pri 
UKD-9 velike težave s kvaliteto na
prave.

Naslednja postaja s področja 
usmerjenih zvez je bila enokanalna 
naprava UKD-1 na 400 MHz, ki jo je v 
6 primerkih želela PTT Split. Z ozi
rom na izkušnje so za te postaje uspeli 
nabaviti kvaliteten material. Dve po
staji sta bili montirani za povezavo 
otoka Vis s Splitom. Ta zveza je de
lovala več kot 15 let v obojestransko 
zadovoljstvo.

Istočasno z razvojem UKD-1 pa so 
pričeli z razvojem UKD-12, ki je bila
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Pogled v montažo.
vod njo posebne analogne računalniške 
tehnike.

Razvojne možnosti ISKRE s po
dročja telekomunikacijskih naprav za 
zveze pa so se tedaj združile v na novo 
ustanovljenem razvojnem institutu 
ISKRE, v Zavodu za avtomatizacijo — 
ZZA na Tržaški cesti v Ljubljani. 
Razen razvojnih oddelkov za kanalne

Pri delu v navijalnici

montirana v PTT Ljubljana, Kranj in 
na Bledu.

Marija Markovič pri spajkanju tiskanih 
vezij.

Leta 1954 so začeli izdelovati na
prave UKM-4, naslednje leto pa so pri
čeli razvijati posebne 6-kanalne na
prave za usmerjene zveze na 2000 
MHz HVT 1, ki so predstavljale za to 
dobo izreden dosežek domačega raz
voja in kasneje proizvodnje. Razvita je 
bila tudi UKV naprava Phonoport. 
Pričele so sedaj priprave za industrij
sko proizvodnjo.

Maja 1961 je prišlo do združitve 
ISKRE v Kranju, TELE v Ljubljani, 
TELEKOMUNIKACIJ v Pržanu in 
IEV v Ljubljani. V okviru tega zdru
ženja sta obstojala razvoj in proizvod
nja naprav žičnih zvez v Telekomu
nikacijah, brezžičnih zvez pa na IEV.

Da bi omogočili redno proizvodnjo 
naprav za brezžične zveze, je bila leta 
1962 — torej pred 15. leti — ustanov
ljena Tovarna elektronskih naprav — 
NAPRAVE, ki je najprej še na Tržaški 
cesti, kasneje pa v delu Avtomontaže 
na Celovški cesti proizvajala nove eno- 
kanalne naprave za usmerjene zveze 
na 400 MHz PLM-1.

S ciljem združevanja proizvodnih 
možnosti ISKRE v telekomuni
kacijskih napravah za zveze, se je pro
izvodnji brezžičnih zvez v NAPRA
VAH pridružila tudi skupina proizva
jalcev naprav za žične zveze iz Teleko
munikacij. Proizvodni program 
NAPRAV je bil dopolnjen še s proiz

telefonske naprave, naprave za usmer
jene zveze, kratko in ultrakratkovalov
nega oddelka je z ozirom na potrebe 
začel razvijati nov oddelek za kanalno 
telegrafijo.

Za uspešno izvajanje tega kom
pleksnega programa s področja zvez in 
analogne računalniške tehnike se je 
kolektiv NAPRAV odločil za obsežno 
rekonstrukcijo, ki je bila zaključena 
1965. leta in je bila gotova tudi nova 
proizvodna stavba v Stegnah 11. Tako 
pridobljene večje proizvodne možno
sti, novi dovolj veliki proizvodni pro
stori in uspešno razviti izdelki so omo
gočili Napravam znaten vzpon.

V naslednjih letih je tekla proiz
vodnja posebnih analognih računal
nikov, kratkovalovnega oddajnika 
O M-50 in sprejemnika SK-3, ki je 
NAPRAVE kasneje odstopilo v proiz
vajanje tovarni TEI v Horjulu, ultra
kratkova lovnega sprejemnika in od
dajnika UKM-5 in SEM-5, izdelovali

so zelo zahtevne naprave za usmerjene 
zveze na 2000 MHz, 6 kanalni HVT-1, 
na 4.500 MHz 120/300 kanalni SMC 
1306 in na 400 MHz 24 oz. 60 kanal
ni R RS 2, že tranzistorizirane kanalne 
telefonske naprave KT-31 in VG 4/8 
in nove kanalne telegrafske naprave v 
sodobnem horizontalnem sistemu 
gradnje z vtičnimi enotami VTG—FM 
120/240/480 ter nato potrebne iz
vedenke za posebne prometne pogoje. 
Po letu 1967 so pričeli proizvajati 
tudi sodobne ultrakratko valovne spre
jemno-oddaj ne naprave za v glavnem 
radialne mreže na 7, 4 in 2 metrih 
UKP-5, UKM-7, UKP-6 in nato leta 
1971 tudi UKM-8, kasneje UKM-18 in 
100 kanalni UKM-28, fiksna postaja 
UKF-8, pri čemer je bilo za fiksno in 
mobilno postajo osvojeno tudi 0,7 
metrsko področje. Zaradi znatno na
raslih potreb po večkanalnih grupnih 
telefonskih prenosnih napravah, za 
katere je značilno izredno velikojte- 
vilo razvitih enot, ki tvorijo tak si
stem, se je kolektiv odločil za tesno 
sodelavo na tem področju s tovarno 
SEL v ZR Nemčiji tako, da so bile 12 
kanalne kabelske in prosto zračne iz
vedbe naprav razvite v ISKRI, višje- 
kanalne pa prevzete od SEL-a. Leta 
1971 je stekla proizvodnja grupnih 
kanalnih telefonskih naprav v hori
zontalnem mehanskem sistemu grad
nje, ki je omogočal realizacijo projek
tov od 12 do 2700 kanalov po CCITT 
priporočilih. Kot dopolnilo k tem 
aparaturam je bil v NAPRAVAH raz
vit in proizvaja n kompleten program 
linijske opreme, predvsem vseh vrst 
zahtevnih translatorjev, linijskih kret
nic, zaščitnih naprav in drugih izdel
kov, potrebnih za priključitev tako 
kanalnih telefonskih naprav, kakor 
tudi telefonskih central na proste 
vode in kable in za formiranje umet
nih vodov.

V cilju čim večje specializacije pro
izvodnje je bil pri reorganizaciji ZP 
ISKRE, leta 1975 vključen TOZD 
ISKRA - TEN v DO ISKRA - Elek- 
tromehanika, kjer tvori TEN kot pro
izvajalec popolnega programa tako 
žičnih kot brezžičnih zvez s skupno 
TOZD komutacijske tehnike in tehni
ke telekomunikacijskih aparatov v 
Kranju in TOZD Elektronski instru
menti TEI v Horjulu, ki proizvaja 
kratkovalovne sprejemno-oddaj ne 
naprave, zaključeno proizvodnjo na
prav s področij telekomunikacij.

Gibanje celotnega dohodka v mio din
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Petnajst let uspešne rasti Tovarne elektronskih naprav

Nekaj o našem proizvodnem programu
Izdelujemo potrebne kanalne, multi- 

pleksne telefonske naprave, kanalne tele
grafske naprave, naprave za prenos po 
zračnih vodih, kablih in usmerjenih zvezah. 
Razen tega izdelujemo tudi brezžične 
naprave za radialna omrežja in to z vsemi, 
za to potrebnimi antenami in antenskimi 
sistemi.

Zorka Kaurin pri navijanju miniatur
nih naprav.

FDM kanalni telefonski sistemi

Dosedanji program kanalnih telefonskih 
naprav obsega enotno familijo grupnih tele
fonskih naprav od 12 do 2700 kanalov 
delno za prenos po prostih vodih, sicer pa 
po kablih in po napravah za usmerjene 
zveze. Izveden je v horizontalnem načinu 
gradnje ISEP, ki se odlikuje po fleksibil
nosti in po preprostem načinu nadaljnjega 
dopolnjevanja že postavljenega sistema z 
dodajanjem novih podokvirjev v obstoječa 
stojala ali dodajanjem' novih, 600mm sto- 
ial. Uporabljeni visoko kvalitetni profesio
nalni elektronski sestavni deli in način 
gradnje omogočajo gostoto 180 kanalov v 
enem stojalu.

Z ozirom na uvedbo novih tehnologij pri 
gradnji elektronskih naprav in s tem tudi 
zmanjševanja posameznih enot upeljujemo 
zaradi še lažjega načina razširjanja naprav in 
pa zaradi kompatibilnosti multipleksnih 
naprav z odgovarjajočimi napravami za 
usmerjene zveze, ki po svoji funkciji 
zahtevajo vertikalen način gradenj in za 
kabelske zveze, ki tvorijo kompletne pre
nosne sisteme tudi v kanalnih telefonskih 
napravah vertikalen sistem gradnje VSEP z, 
ozkimi, 120 mm širokimi stojali. V te lahko 
namestimo 60 kanalov, torej na širino 
600 mm 300 kanalov, torej več kot dvakrat 
več kot v horizontalni sistem. Za 
malo kanalne sisteme pa obstoja tudi mož
nost namestitev 120 mm širokih vstavkov z 
enotami tudi v stenske omarice.

Formiramo celo familijo kanalnih FDM 
telefonskih sistemov od 3 do 10.800 ka
nalov in to za javna, PTT omrežja kakor 
tudi posebna, resorna omrežja t. j. elektro
energetski sistemi, naftovodi itd., za kar bo 
razen multipleksnega dela obstojala tudi 
ustrezna kabelska linijska oprema.

TDM kanalni telefonski sistemi

Zaradi prednosti, ki jih prenašajo digi
talni prenosni sistemi s časovnim razvršča
njem kanalov (TDM) upeljujemo tudi za 
javne mreže priporočan sistem s pulzno-

240, 480 s svojimi izvedenkami za posebne 
namene.

Zaradi vedno gostejšega telegrafskega 
naročniškega prometa, pomanjkanja • 
naročniških vodov in zahteve po mini
malnih presluhih v mestnih kabelskih 
mrežah, posebno če se po istih prenašajo 
tudi podatki elektronskih računskih cen
trov, pripravljamo naročniško napravo, ki 
deluje z nosilnimi frekvencami namesto z 
enosmernim tokom.

Za prenos podatkov izdelujemo modeme 
za hitrosti 200, 1200/600 in 2400/1200 
bit/sek, v pripravi pa imamo tudi osvajanje 
modemov za prenos podatkov večjih hitro
sti. Sodelujemo tudi pri formiranju večjih 
data-mrež in opremljanju za to nastalih 
komunikacijskih centrov.

Razvoj tehnike prenosa telegrafskih sig
nalov se je v zadnjih letih usmeril v časovni 
multipleks (TDM). Zaradi tega pripravljamo 
osvajanje tudi takšnega multipleksa.

Usmerjene zveze

Skladno s FDM kanalnimi telefonskimi 
napravami imamo pri usmerjenih zvezah 
tudi naprave v horizontalnem načinu grad-

Linijska oprema

Proizvajamo vse vrste translatorjev, za 
priključek kanalnih prenosnih naprav na 
kabel ali linijo, za galvansko ločitev in za 
formiranje fantomov in to za PTT omrežje, 
kakor tudi za razna, zelo zahtevna resorna 
omrežja. Izdelujemo nizkofrekvenčne, viso
kofrekvenčne in širokopasovne translatorje 
ali kombinacije, od tega tudi v visokona
petostni izvedbi in za različna prestavna 
razmerja.

Navigacijske naprave

Pričenjamo s proizvodnjo zelo zahtevnih 
naprav za navigacijo.

Antene

Pripravljamo izdelavo vrste profesional
nih anten za potrebe naših in eventuelno 
drugih proizvajalcev kratkovalovnih in 
ultra krat kova lovnih sprej em no-oddaj n i h
naprav ter naprav za usmerjene zveze v vseh 
za naš program naprav predvidenih frek
venčnih področjih, pa tudi anten za naviga
cijske naprave.

Končno umerjanje 12-kanalnih telefonskih naprav za Sovjetsko zvezo.

nje ISEP na 400 MHz in 24/60 kanalov, v 
vertikalnem načinu gradnje VSEP pa napra
ve na 7200 MHz za 24/60/120 kanalov v 
pripravi tudi 300 kanalov in možnost do
bave do 960 kanalov v območju 7500 MHz. 
V pripravi imamo tudi naprave na 2500 
MHz. S tem se lahko krijejo s ko ra vse 
potrebe po napravah za usmerjene zveze v 
Jugoslaviji.

Za prenos PGM signalov s 30 oz. 126 
kanali bomo izdelovali tudi ustrezno na
pravo za usmerjene zveze na 13 GHz.

Razen tega osvajamo zelo zahtevno 
mobilno napravo za večkanalni prenos 
FDM in PGM informacij po usmerjenih 
zvezah in mo no kanal no napravo za prenos 
v usmerjenem in radialnem omrežju.

UKV naprave

Za formiranje omrežij za brezžično 
povezovanje v UKV frekvenčnem področju 
izdelujemo predvsem sprejem no-oddajne 
naprave in to prenosne, mobilne in fiksne 
izvedbe v frekvenčnem pasu 4, 2 in 0,7 m. 
Mobilne in fiksne postaje opremljamo tudi

Zora Vičentijevič pri lepljenju feritnih 
jeder.

Mehanska izdelava kaset.

kodno modulacijo — PGM in to za 30 oz. 
126 kanalni sistem za prenos po kablih ali 
napravah za usmerjene zveze.

Kanalne telegrafske naprave s pre
nosom podatkov

Za prenos telegrafije tako v javnih PTT 
omrežjih kakor tudi resornih služi naša 
kanalna telegrafska naprava VTG-FM 120,

z dooatki za identifikacijo ter klic vsili, pa 
tudi za selektivni poziv posameznih postaj. 
Naprave imajo možnost od 1 do 100 radio- 
frekvenčnih kanalov in se s pridom vklju
čujejo v razna omrežja. Fiksno postajo je 
možno opremiti tako, da se lahko priključi 
na avtomatski telefonski aparat ali na tele
fonsko centralo tako, da je možno na ta 
način razširjati telefonsko omrežje v lažje 
dostopne kraje.

RAZVOJNA DEJAVNOST |

v____________ J
Razvoj naprav za TEN je združen 

sedaj na Institutu za prenosno tehniko 
v Ljubljani. Ti razvojni oddelki razvi
jajo, skladno s potrebami proizvod
nega programa, večino izdelkov in si
stemov tako, da so najprimernejši za 
tržišče, predvsem domače. Dobri re
zultati lastnih razvojev se kažejo v 
kvalitetni koncepciji naprav predvsem 
za domače kupce, interes pa kažejo 
tudi tuje firme, ki so prosile za licence 
in po njih tudi delajo (SESA, Španija, 
TE1.ECTROM, Irska), Zaradi zaupanja 
v razvojne sposobnosti je uspelo na 
nekaterih področjih razvoja ustvariti 
tesno sode lavo v razvoju z renomi- 
ranimi inozemskimi firmam] kakor 
SEL Z. R. Nemčija, SRT Švedska, 
Marconi, Italija itd. Nekaterim od teh 
firm dobavljamo tako pri nas razvite 
in proizvedene naprave za dopolnitev 
njihovega asortimana. Zaradi našega, 
zelo širokega asortimana paprav iz 
vseh področij zvez in zaželene kom
pletno sti na tržišču smo predvsem za 
poznane izdelke in pa za dele velikih 
sistemov sklenili licenčne pogodbe. 
Na te načine lahko zadostimo potrebi 
po dokumentaciji za proizvodnjo 
kompletnega asortimana naprav za 
zveze.

Motiv iz obrata v Cajnarjih, ki se lepo razvija v pomembno proizvodno enot0 
tovarne.

Delo družbeno-političnih 
organizacij

Tovarna elektronskih naprav je v 
15 letih dokazala, da s svojim pro
gramom uspešno opravlja svojo dejav
nost. V tem obdobju smo doživeli 
nekaj karakterističnih dinamičnih 
obdobij, kar je pač v povezavi s proiz
vodnim programom, pa tudi v odnosu 
do okolja, v katerem živimo.

V taki obliki poteka tudi delovanje 
družbenopolitičnih organizacij. Za
vedamo se, da vse težave, ki še obsta
jajo niso rešljive takoj in da bo potreb
no še mnogo dogovarjanj in medseboj
nih povezav za dosego tistega, kar od 
nas delavci pričakujejo in kar je tudi 
naša dolžnost urediti.

Zato nam je vsem predvsem dolž
nost in ena izmed glavnih nalog še 
naprej nadaljevati z uveljavljanjem 
trdnih medsebojnih povezav, s part
nerji v DO, SOZD, kot tudi zunaj nje.

Glede samoupravne organiziranosti 
ob sprejetju Zakona o združenem delu 
DPO niso bile nepripravljene, saj se 
zavedamo, da nas na tem področju 
čaka ogromno dela. Določene zadeve 
s tega področja že urejamo, prepričani 
pa smo, da bomo ob pomoči in sode
lovanju strokovnih služb in samo
upravnih organov uresničili Zakon o 
združenem delu v naših samoupravnih 
aktih in sporazumih.

Ena izmed poglavitnih bližnjih 
nalog je predvsem uveljavitev dohod
kovnih odnosov. Tu moramo priznati, 
da DPO do sedaj niso bile dovolj od
ločne, da bi pri ustreznih službah in 
prek samoupravnih organov dosegle 
bolj uspešno vključevanje pri reše-’ 
vanju problema, vendar v zadnjem 
času opažamo, da so se pobude začele 
uresničevati.

Zelo velik problem predstavlja tudi 
uresničevanje nagrajevanja po rezulta
tih dela, še predvsem na režijskih de
lovnih mestih. Tu se bodo morale 
družbenopolitične organizacije polno 
angažirati, da bo odgovarjajoči akt 
ustrezal svojemu namenu.

V teh letih je bilo vloženo veliko 
naporov, da smo se konsolidirali, da 
smo uredili kolikor toliko stvari, ki so

Gibanje števila zaposlenih

osnovnega pomena za celoten kolek' 
tiv. Verjeno nima smisla, da pripov6 
dujemo o težavah in problemih 113 
področju družbenega standarda, kjej 
smo šele v zadnjih letih našli neka) 
časa in prostora tudi za to.

Težko je danes govoriti o teT1; 
katera organizacija je bila več ali manj 
pobudnik raznih akcij, vendar je bil tej 
glavni pobudnik običajno le sindikat': 
kar že sicer v glavnem sodi v njeg0' 
delokrog. Moramo povedati, da pa prl 
dogovarjanju ne moremo najti soglasp
- glede na enotne ureditve na koitt 
pleksu Stegne — pa najsibo gledč 
skupnega prevoza, prehrane, ambv 
lante, vrtca itd.

Tu so problemi, ki verjetno nis° 
evidentirani samo v naši TOZD in 0 
teh problemih se bodo morale na# 
DPO resno in odločno pogovoriti, & 
bomo hoteli izboljšati delo v sam0' 
upravnih organih in DPO.

Še en problem je, ki ga je treba 
obvezno omeniti, to je obveščanj0. 
Sicer imamo urejen delegatski sistefl1
- v sindikatu - je pa tako kot, da g3: 
ni. Imamo svoj bilten, v katerega p3 
vsi premalo pišemo. Tisti splošn1 
članki s strani strokovnih služb k1 
nekaj splošnih obvestil je premalo. T3 
so na potezi zopet DPO. Nimamo pf°' 
blemov s tiskom, vendar tudi str°' 
kovne službe premalo dajejo svoj6 
„tajne“ na vpogled kolektivu, čepr3' 
bi bilo zaželeno, da tudi vsi drugi, k°/ 
samoupravni organi in DPO, izkoristi' 
jo priložnost za redno in pogosteje 
objavo v tovarniškem glasilu.

Tudi pri sprejemanju raznih sp0' 
razumov vse premalo koristimo ti; 
skano besedo, ki velikokrat razjast11 
marsikatero nejasnost, in ki lahko 1 
priljudni in delovnim ljudem dostop”1 
besedi in razlagi pojasni na enostav0” 
način še tako zapleten problem.

Kljub vsem dobrim in slabim str3' 
nem našega delovanja, pa vseeno ug°' 
tovimo, da smo bili kar dobri in to n3) 
nam bo tudi v bodoče vodilo ^ 
vzpodbuda za nadaljnji razvoj družb6' 
nega dela, za prizadevanja za bolj’6 
poslovanje tovarne in boljše odnof 
med nami, za boljše življenjske pog°r 
vsega delovnega kolektiva.
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INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO, LJUBLJANA

Prostorska stiska ovira za še 
hitrejši razvoj

PONUDBA SISTEMOV BI MORAL BITI SKUPNI CIU CELOTNE 
ISKRE

Tudi TOZD Inženiringi v Industriji za avtomatiko je ena izmed tistih, 
ki je za letošnje leto načrtovala dokaj šen porast vrednosti svoje pomemb
ne dejavnosti. Načrtovanih nalog se je lotila z vso resnostjo in v prvih 
petih mesecih, kljub težavam, ki spremljajo njeno dejavnost, uspešno 
opravila že 49 % celoletne načrtovane obveznosti, kar napoveduje do 
konca leta za približno petino večjo uresničitev letošnje načrtovane pro
izvodnje.

Medtem ko so v TOZD Inženiringi 
lani dosegli vrednost proizvodnje 369 
milijonov dinarjev, so za 1. 1977 na
črtovali za okrog 17 % večjo realiza
cijo. Uspešno zastavljeno izpolnje
vanje letošnjega načrta pa kaže, da 
bodo že v avgustu dosegli realizacijo 
nad 300 milijonov dinarjev, do konca 
leta pa prav gotovo precej več od 
načrtovanih 410 milijonov dinarjev.

Dejavnost te naše temeljne organi
zacije je v dosedanjem obdobju pred
vsem usmerjena na domači trg, le v 
manjši meri pa tudi v izvoz. Razum
ljivo, najprej se je treba uveljaviti 
doma in si tako odpreti vrata na tuje 
trge. Nekaj malega izvoza in opravlja
nje servisnih storitev za tuje licenčne 
partnerje — to je tisto, od česar TOZD 
Inženiringi trenutno pričakuje okoli
200.000 dinarjev.

Seveda pa jih tolikšni izvozni posU 
ne zadovoljujejo, zato intenzivno 
skušajo prodreti tudi na tuje. Pravkar 
imajo v ognju dve železi, dvoje po
nudb za inženiringa v Iraku in Turčiji, 
ki naj bi zagotovila izvozno realizacijo 
v vrednosti okrog 100 milijonov dolar
jev. Razumljivo bo uresničitev teh 
dveh nalog lahko še bolj odprla pot 
Inženiringom na tuje.

TOZD Inženiringi pa se v svojem 
pomembnem delu srečuje z dvema, 
najbistvenejšima težavama, ki zavirata 
njen še hitrejši razvoj. in napredek. 
Prva izmed njih je težava zaradi ne
pravočasnih dobav iz tovarn ZP Iskra. 
Pri tem-pa poseben problem predstav
ljajo tudi cene, ker med tovarnami-do- 
baviteljicami in TOZD Inženiringi še 
niso vzpostavljeni ustrezajoči dohod
kovni odnosi, kot jih predvideva 
zakon o združenem delu.

Prav na tem občutljivem področju 
bo treba čimprej in čimbolj uveljaviti 
takšne odnose, ki bodo zagotavljali 
enakopraven položaj TOZD Inženi
ringi in polet njenega nadaljnjega 
napredka in rasti.

Tu bi pa morale tudi vse tovarne v 
Iskri, ki proizvajajo elemente in na
prave, imeti več posluha za skupne 
napore na področju kompleksnih in
ženiringov, t.j. za še hitrejši razvoj 
sistemov, kot višje in še zanesljivejše 
oblike plasmana svojih izdelkov.

Druga težava TOZD Inženiringi pa 
je vprašanje ustreznih delovnih prosto
rov. Dejavnost te naše temeljne orga
nizacije zahteva dobre strokovne 
kadre, v manjši meri pa stroje in opre
mo. In za uspešno delo strokovnih 
sodelavcev so nujno potrebni prostori, 
v katerih bi lahko na široko razviU 
svojo zahtevno in pomembno dejav
nost.

Obstoječi delovni prostori TOZD 
Inženiringi so prav gotovo le zasilni, 
s®] na področju Ljubljane člani tega

delovnega kolektiva „gostujejo‘ kar 
na petih različnih mestih. To nedvom
no njihovo delovanje otežkoča in tudi 
podražuje, predvsem pa takšno stanje 
onemogoča nadaljnje širjenje zmoglji
vosti, pa čeprav so potrebe po inženi
ringih na trgu vsak dan večje.

Ze za naloge, ki jih predvidevajo 
opraviti v tekočem letu, bi morali 
število zaposlenih strokovnjakov po
večati na 300, v srednjeročnem 
obdobju pa celo na 450, toda kje 
dobiti za tako številen kolektiv tudi 
ustrezne delovne prostore, ki bi zago
tavljan njihovo učinkovito dejavnost, 
je vprašanje, ki vodstvu TOZD povzro
ča največ skrbi in glavobola.

Za rešitev obstoječih prostorskih 
problemov je sicer predvidena izgrad
nja lastnega objekta na Iskrinem kom
pleksu na Stegnah, ki bo imel okrog
10.000 kv, metrov koristnih površin.

To bo konec prihodnjega leta, ko 
bo objekt dograjen, sicer prostorsko 
stisko TOZD Inženiringi odpravilo, do 
takrat pa bo stiska vedno večja ob 
sprejemanju novih, za izpolnitev na
črtovanih nalog, potrebnih sodelav
cev.

V TOZD Inženiringi prav glede na 
potrebe na trgu in perspektivnost

Franc Grad 
v pokoju

V TOZD Tovarna električnih apa
ratov — TELA so se 13. junija poslo
vili od dolgoletnega marljivega in 
uglednega sodelavca Franca Grada, 
vodje orodjarne, , ki je po skoraj 25 
letih zaposlitve v tej organizaciji odšel 
v zasluženi pokoj.

Slovo vodstva, predstavnikov samo
upravnih organov in družbenopolitič
nih organizacij TOZD od Franca 
Grada prav gotovo ni bilo lahko. 
Franc Grad je v malone četrtstolet- 
nem sodelovanju, dobršen del svojega 
ustvarjalnega življenja posvetil tovarni, 
ki se je iz skromnih zasnov do danes 
razvila v moderno, doma in v svetu 
dobro uveljavljeno tovarno.

Med NOV je Franc Grad sodeloval 
v Cankarjevi brigadi, pozneje pa je bil 
kurir TV postaj. Ko je prišel v tovar
no, je prevzel odgovorno dolžnost 
vodje proizvodnje. Za krajše obdobje 
je pozneje odšel iz tovarne, a ko se je 
nato spet vrnil, je v njej nadaljeval 
svoje delo kot tehnolog.

Pred petnajstimi leti je Franc Grad 
postal vodja orodjarne. S svojo priza-

svoje dejavnosti precej vlagajo v kadre. 
Trenutno štipendirajo 50 štipendistov, 
pri tem 25 na visokih šolah, hkrati pa 
se 39 sodelavcev strokovno izobražuje 
ob delu, med njimi kar 20 na visokih 
šolah. S tem bodo v perspektivi še 
izboljšali strokovni sestav zaposlenih 
in ustvarili pogoje za še uspešnejše iz
polnjevanje svojih nalog pri nudenju 
sistemov.

Znatna finančna sredstva TOZD 
Inženiringi vlaga tudi v lasten razvoj. 
Trenutno imajo v teku 20 raziskoval
nih projektov, za katere bodo samo 
letos vložili 15 milijonov lastnih sred
stev, nanašajo pa se na inovacijo ob
stoječih in na razvoj novih sistemov za 
avtomatizacijo. Seveda pa vzporedno 
tesno sodelujejo tudi z drugimi razvoj- 
no-raziskovalnimi institucijami v Iskri, 
s fakulteto za elektrotehniko in dru
gimi.

TOZD Inženiringi s skrbjo za kadre 
in vlaganjem v razvoj ustvarja nove 
možnosti ne samo za sebe, pač pa za 
celotno Iskro, ki bi morala čimprej 
spoznati v proizvodnji sistemov nove 
možnosti za uveljavitev na trgu in za 
še uspešnejši plasman svojih izdelkov.

V razvoju novih integralnih siste
mov je torej ključ za bodočnost Iskri
nih tovarn elementov in naprav, kajti 
v primeru, da le-te te perspektive same 
ne bodo spoznale, bo ponujene mož
nosti z njihovimi izdelki izkoristil kdo 
drug in nas kako prehitel na najbolj 
obetavnem področju.

V tem zapisu okrog dela, proble
mov in uspehov TOZD Inženiringi 
prav gotovo nismo rekli vsega, vendar 
pa lahko kljub temu ugotovimo, da ob 
vseh težavah in problemih uspešno 
izpolnjuje svoje naloge. Prav to, da pa 
to pot nismo povedali še vsega, zago
tavlja, da bomo o dejavnosti TOZD 
Inženiringi kmalu znova spregovorili.

- J. C. -

devnostjo, vestnostjo, organizacijskimi 
sposobnostmi, predvsem pa s svojimi 
toplimi človeškimi odnosi je v tem 
obdobju uspel orodjarno razviti v 
pomembno sestavino tovarne, ki je 
prav gotovo prispevala odločujoč 
delež pri tako hitrem in mogočnem 
razvoju celotne tovarne.

Seveda pa je Franc Grad vsa ta leta 
vzporedno z vzornim opravljanjem 
svojih službenih dolžnosti.opravljal še 
vrsto drugih nalog. Sodeloval je v delu 
samoupravnih organov tovarne, v raz
nih komisijah, zlasti pa je uspešno 
vodil komisijo zveze borcev NOV v 
tovarni, povsod in na vseh teh dolž
nostih pa je delal s polno 
odgovornostjo, predano in zgledno.

Besede vseh, ki so se na skromni 
slovesnosti poslovili od Franca Grada, 
so izražale hvaležnost za njegov pri
spevek k skupnemu uspehu in obžalo
vanje, da Franc Grad odhaja iz tovar
ne prav v času, ko se le-ta nezadržno 
usmerja v nov polet svojega razvoja.

Dobre želje Francu Gradu in pa oblju
ba, da vezi z njim po upokojitvi ne 
bodo povsem pretrgane, s tem je iz
zvenelo slovo od dolgoletnega zveste
ga sodelavca in soustvarjalca pomemb
ne tovarne TELA.

-C-

Na 4. zboru delavcev DS skupnih služb 13. junija so razpravljali in sklepali o 
predlogih samoupravnih sporazumov SIS o osnovah plana 1976-1980, o druž
benem dogovoru o zadevah skupnega odločanja pri opravljanju komunalnih 
dejavnosti, o sprejemu samoupravnega sporazuma o ustanovitvi Komunalne 
skupnosti Ljubljana-Bežigrad in drugem. Sklepali so tudi o dajanju jamstva 
delavcem, prosilcem za solidarnostna stanovanja in poslušali informacijo o po
slovanju DO v 4 mesecih 1977 in uresničevanju zakona o združenem delu. 
Posnetek je s tega zbora delavcev DS SS.

INDUSTRIJA IZDELKOV ZA ŠIROKO POTROŠNJO

Mladi v TOZD TV PRZAN
Osnovna organizacija ZSMS v Pr Ža

nu je najaktivnejša v Široki potrošnji. 
Letos marca so na občnem zboru iz
volili novo vodstvo, ki nadaljuje živah
no delo prejšnjega. Novega predsed
nika mladine Bojana Demšarja smo 
povprašali o njihovem delu. Imel nam 
je kaj povedati, saj mladinci živahno 
delajo na področju izobraževanja, 
športa in v kontaktih na terenu in z 
JLA.

Lanska druga polovica leta je bila 
bolj mršava na področju mladinske 
aktivnosti, saj je bila TOZD Pržan v 
sanaciji in so vsa prizadevanja usmerili 
v proizvodno delo in na čim večjo 
kakovost izdelkov. Temu se je pri
družila z vso vnemo tudi mladinska 
organizacija in je tako ostalo malo 
časa za čisto mladinsko aktivnost. 
Letos, ko so spravili poslovanje v 
normalen tir, ostaja tudi čas za šport, 
srečanja in zlasti kulturno dejavnost.

Navezali so živahne stike z mla
dinci iz krajevne skupnosti Šentvid in 
skupaj z njimi organizirali prenos lo
kalne štafete ob 85. rojstnem dnevu 
tovariša Tita in slovesen sprejem 
zvezne štafete. Ob tej priliki so na 
dvorišču pred tovarno pripravili iz
bran program, na katerem so sodelo
vali domači mladinci, mladinci iz kra
jevne skupnosti in vojaki iz vojašnice 
Borisa Kidriča. Zlasti je zbudO pozor
nost recital, vsebinsko izbran iz življe
njepisa tovariša Tita in zgodovine 
partije.

Prav zdaj imajo v delu novo anketo 
o aktivnosti mladincev v družbenopo
litičnih organizacijah, izobrazbi in 
željah planov. Na podlagi rezultatov 
ankete bodo organizirali svojo dejav
nost in zlasti omogočili vsem mladin
cem, ki nimajo končane osemletke, da 
to uspešno končajo. Prav tako bodo 
pomagali tistim, ki se želijo izobraže
vati ob delu do kvalifikacij, saj tovar
na rabi še in še strokovnih kadrov.

Na področju izobraževanja so v 
Pržanu tudi sicer aktivni. Poleg rednih 
štipendistov se izredno že izobražuje 
34 delavcev na srednjih, višjih in vi
sokih šolah, 13 jih je letos opravilo 
funkcionalne tečaje, sami pa so v to
varni organizirali seminar o novem 
Zakonu o združenem delu s 50 udele
ženci, in tečaj za vrednotenje zahtev
nosti dela s 30 udeleženci. Kakor smo 
že omenili, se bo to število še pove
čalo, s čimer bodo zapolnili vrzeli 
med strokovnimi kadri.

Ob 10. obletnici Dneva mladih 
Šiškaijev so sodelovali na športnem 
tekmovanju v košarki, streljanju, šahu 
in kegljanju. Nastop sicer ni najbolje 
uspel, ker trenirajo in nastopajo lahko 
le izven delovnega časa, zato nekateri 
tudi dobri športniki niso mogh na tek
movanje. Dva mladinca sta v delovni 
brigadi na Dugem otoku, lani pa so jih 
nekaj poslali v MDB na zvezno akcijo. 
Tudi na zimskih in letnih igrah Široke 
potrošnje so se dobro odrezali prav 
tako na zimski Iskriadi. . , ,

Imajo pa tudi dobre stike z vojaki 
iz vojašnice Borisa Kidriča. Skupno 
pripravljajo proslave ob dnevu JLA, 1. 
maju, za Dan mladosti in ob drugih 
praznikih in jubilejih.

Naj novejša akcija pržanskih mla
dincev pa je prizadevanje za dvig kvali
tete proizvodne in prizadevanje za 
čim manjši izmet. Tako so se vključili 
v stabilizacijski tok in skušajo dopri
nesti svoje k normalizaciji poslovanja 
v TOZD.

KF

MARJANU STRNADU 
V SLOVO

Boleče je v delovnem kolek
tivu TOZD Radijski sprejemniki 
v Sežani odjeknila kruta novica, 
da je mnogo prezgodaj, komaj 
36 let star, tragično premini! 
dober sodelavec in tovariš — 
Marjan Strnad, vodja operativne 
priprave dela.

V skoraj 15-letnem delova
nju v tovarni radijskih sprejem
nikov si je s svojim vztrajnim in j 
vestnim delom in s svojim to
variškim odnosom med sode- j 
lavci pridobi! veliko pri ljub- j 
Ijenost. Opravljal je zahtevne in 3 
pomembne naloge in jih vselej ij 
izpolnjeval z vso natančnostjo ;] 
in marljivostjo, svoje izkušnje in \ 
znanje pa je razdaja! mladim, j 
kot učitelj praktičnega pouka y 
na šoli za RTV mehanike. Tudi | 
tu je bil njegov delež nepre- ] 
cenljiv, zato pa prezgodnja iz- I 
guba tudi tem hujši udarec za 1 
vse, ki smo ga poznali, dolga j 
leta z njim sodelovali in se od 1 
njega učili vrlin, ki jih je imel. I 

Naj mu bo lahka domača 1 
kraška zemlja!

TOZD Radijski I 
sprejemniki, Sežana, j



Pred izbiro poklica
Končalo se je šolsko leto. Za ne

katere bolj, za druge manj uspešno. 
Sedaj se zastavlja vprašanje kam po 
končani osnovni šoli?

Na to vprašanje je poskušala od
govoriti staršem in učencem kranjska 
Skupnost za zaposlovanje s knjižico 
»Informacije pred izbiro poklica 
1977.“ Glavni motiv za vsakoletno 
izdajo teh informacij je priprava 
učencev na ta življenjski korak. Na
menjene so predvsem učencem 7. raz
redov in njihovim staršem, in sicer 
zato, da bi jih pravočasno opozorili, 
kaj vse morajo vedeti pred izbiro po
klica, kakšne potrebe po kadrih bo 
imela naša družba v prihodnjih letih 
ipd.

Publikacija je razdeljena na tri dele. 
Prvi del je namenjen staršem in govori 
o usmerjenem izobraževanju. V dru
gem delu se bodo učenci lahko se
znanili z možnostmi vključevanja na 
razne šole in z napakami pri izbiri 
poklica. Sledi še delitev na ,,moške" 
in »ženske" poklice. Poleg tega boste 
zasledili še zdravstveni vidik pri izbiri, 
na katerega tudi ne smemo pozabiti. 
Med informacijami so podrobno ob
delani deficitarni poklici v kovinarski 
stroki, gradbeništvu, lesarstvu, v 
gumarski stroki, čevljarski industriji in 
gostinstvu.

Radi bi vas seznanili s trenutnim 
stanjem pri sprejemu učencev v sred
nje šole. Posredujemo vam razgovor, 
ki ga je sklicala enota Zavoda za šolst
vo v Kranju. Udeležili so se ga ravna
telji tistih srednjih šol, pri katerih je 
po predvpisih prijavljeno preveč 
učencev ter vse ostale službe, ki so 
zadolžene za sodelovanje v akciji vpisa 
osnovnošolcev v srednje šole.

Namen tega sestanka je bil:
— ugotoviti, kakšno je stanje po 

predpisih
— določiti vpisne pogoje za po

samezne šole — zadostiti potrebam 
združenega dela po strokovnih kadrih.

Poleg teh vprašanj so na sestanku 
rešili vprašanje, kam preusmeriti učen
ce, ki ne bodo sprejeti v posamezne 
štiriletne šole. Situacijo naj bi razrešili 
čim boljše tako, da ne bi bilo priza
detih niti preveč učencev niti zdru
ženo delo, ki ima velike potrebe po 
kadrih s poklicno šolo.

Srednje šole imajo v svojih statutih 
določene pogoje za sprejem novih 
učencev. Komite za vzgojo in izobra
ževanje je poslal priporočilo, naj bi 
šole poleg teh svojih kriterijev upošte
vale pri sprejemih še tri elemente:

— učni uspeh v posameznih pred
metih, ki so pomembni za nadaljeva
nje šolanja in to za več razredov nazaj

— mnenje osnovnih šol o primer
nosti kandidata za določeno srednjo 
šolo

— mnenje strokovne službe poklic
nega usmerjanja.

Poleg tega komite za vzgojo in 
izobraževanje priporoča, naj se želje 
mladine uresničijo v okviru regij, torej 
naj srednje šole, ki imajo prevelik vpis, 
preusmerijo učence v istovrstno šolo v 
drugi občini, če je tam vpis manjši.

Poglejmo kakšna je situacija po 
predpisih.

Ekonomsko-administrativni šolski 
center Kranj

Potrebe po vseh treh profilih ka
drov, ki jih šola izobražuje, so velike. 
Glede na velike kadrovske potrebe 
bodo na šoli skušali odpreti po dva 
oddelka upravno-administrativne šole 
in administrativne šole s kapaciteto po 
58 učenk za vsako šolo. Ekonomska 
šola se ne more širiti, zato kapaciteta 
91 kandidatov ostane nespremenjena. 
Ustrezne učence za to smer šolanja 
bodo skušali preusmeriti v Šolski 
center Radovljica. Zaradi majhnih 
učilnic ne morejo upoštevati norma
tiva, ki ga predlaga RIS-k za sprejem, 
to je 68 kandidatk za vsako od admi
nistrativnih šol.

Gimnazija Kranj
Ob predvpisih je na gimnazijo pri

javljenih nekaj več kandidatov, kot 
imajo kapacitet. Za pedagoški oddelek 
so zapolnili nezasedena mesta s kandi
dati, ki so se prijavili na pedagoško 
gimnazijo v Ljubljani.

Šolski center Iskra Kranj
Potrebe po kadrih so velike. Pro

storske kapacitete šole pa so tako 
omejene, da sprejemnih kapacitet ne 
morejo širiti. Kandidate, ki ne bodo 
sprejeti na tehniške smeri šole, bodo 
preusmerili na poklicno šolo Iskra. Pri 
sprejemu ŠC že več let uspešno sode
luje s službo poklicnega usmerjanja.

Šolski center Radovljica
Ukinitev pedagoškega oddelka šole 

že v prihodnjem šolskem letu ni 
možna zaradi kadrov, ki jih imajo za 
poučevanje na tej šoli. Zato namera
vajo imeti tudi pedagoški oddelek, ki 
ga bodo lahko zapolnili tudi z dekleti, 
ki so se vpisovale na vzgojiteljsko šolo 
v Ljubljani.

Gimnazija Jesenice
Nameravajo odpreti tri oddelke 

splošne gimnazije in en pedagoški od
delek. Interes za splošno gimnazijo je 
veliko večji.

Gimnazija Škofja Loka
Prijavljeni kandidati po predvpisih 

in proste kapacitete so usklajene. 
Prosta mesta v pedagoškem oddelku 
bodo zasedli s kandidatkami, ki so se 
vpisale na vzgojiteljsko šolo v Ljub
ljani.

Strokovna služba poklicnega 
usmerjanja pri skupnosti za zaposlo
vanje in šolske svetovalne službe so 
zadolžene, da informirajo učence in 
starše o sprejemnih možnostih in kri
terijih za sprejem. Zato so bila na 
zgoraj omenjenem sestanku sprejeta 
naslednja stališča:

— V razpisih posameznih šol bodo 
navedeni vsi pogoji za sprejem v šolo. 
Razpisne komisije bodo zahtevale 
mnenja osnovne šole o delovnih na
vadah učenca, njegovih interesih in 
sposobnostih za izbrano šolo.

— Šolski svetovalni delavci sestavijo 
enoten obrazec, na katerem bodo po
sredovali mnenje osnovne šole o 
učencu. Mnenja morajo biti realna, ne 
pavšalna za vse učence enaka. Učenec, 
ki dobi na šoli negativno mnenje, 
mora biti o tem seznanjen.

— srednje šole bodo v sprejemne 
komisije pritegnile strokovne sode
lavce Skupnosti za zaposlovanje 
Kranj, ki bodo z vsemi podatki o 
učencih, ki jih imajo, sodelovali pri 
sprejemu najustreznejših kandidatov.

-- Kandidati, ki bodo odklonjeni 
na posameznih šolah, morajo biti 
seznanjeni, da so odklonjeni, zaradi 
manjše ustreznosti za to šolo. Odgo
vornost za odklonitev kandidata naj 
srednje šole ne prelagajo na osnovne 
šole in strokovno službo skupnosti.

— Pri sprejemu Učencev se upošte
vajo predvpisi; tisti, ki so se prijavili za 
določeno šolo že pri predvpisih, imajo 
prednost.

— Pri sprejemu je treba upoštevati 
tudi dekleta, ki so se vpisovala na 
Vzgojiteljsko šolo v Ljubljani.Peda
goški oddelki v vseh občinah sodelu
jejo med seboj pri sprejemih tako, da 
bi upoštevali vse ustrezne kandidatke, 
če jih bodo v Ljubljani odklonili pri 
vpisih.

— Pedagoške kadre bo potrebno 
izobraževati v domači regiji. Zato se je 
potrebno čimprej dogovoriti, kje se 
bodo ti kadri šolali po prvi fazi usmer
jenega izobraževanja.

Pri preusmeritvah neuspešnih 
učencev prvih letnikov srednjih šol so
delujejo vodstva srednjih šol s stro
kovno službo skupnosti za zaposlo
vanje ki naj skuša kandidate preusme
riti v poklice, kjer bodo uspešno za
ključili šolanje.

Predvpisi ne bodo mogli zadovoljiti 
vsakega posameznika. Kljub temu pa 
so koristni, zato naj bi jih obdržali 
tudi v bodoče. Usklajevanje kapacitet 
in sprejemnih kriterijev naj bi pote
kalo prej tako, da bi bilo več časa za 
preusmerjanje neustreznih kandidatov 
in informiranje učencev in staršev o 
možnostih izobraževanja po osnovni

ZAHVALA
Ob boleči izgubi 

najinega dragega očeta
ANTONA KOKALJA

se iskreno zahvaljujeva sodelavcem v 
montaži števcev in termoplastiki za izka
zano pozornost, izrečena sožalja, darovano 
cvetje, denarno pomoč in spremstvo na nje
govi poslednji poti. Vsem, ki ste nama v 
težkih trenutkih pomagali, iskrena hvala!

hčerki Dragi Pravst in 
Majda Čarman.

Boji v Loškem pogorju
Sobota in nedelja, 18. in 19. 6. Na 

položaju. Te dni poteka na Gorenj
skem vojaška vaja vseljudske obrambe. 
Vključene so teritorialne enote in kra
jevne skupnosti pod vodstvom občin
skega štaba. Fronta je zdivjala preko 
tega območja, prebivalci pa so za 
sovražnikovim hrbtom organizirali 
oborožen odpor.

Po zasedi in desantu je bil pregled 
transportnih sredstev. Od kmečkega 
koša, preko vprežnega, voza, sedla in 
traktorja pa vse do helikopterja bi 
nam utegnilo priti prav v partizan
skem načinu vojskovanja.

Ogledali smo si še več strogo kon- 
spirativnih delavnic, štabov in bolnico. 
Človek bi kar stal in se čudil, kaj je

ZAHVALA
ob smrti najine drage mame 

MARTE LAVRIČ
se iskreno zahvaljujeva sodelavcem iz 
TOZD Vzdrževanje in Organizacijskega 
področja za podarjena venca, sožalja in 
spremstvo na njeni zadnji poti

sinova
Boris in Ivo z družinama.

ZAHVALA

Ob boleči izgubi 
moje nenadomestljive 

mame in sestre
IVANKE JANC

se iskreno zahvaljujemo sodelavkam in so
delavcem TOZD ERO, Števci in SPD ter 
sindikalni organizaciji, aktivu invalidov in 
pevcem, za darovano cvetje, denarno 
pomoč, izrečena sožalja in spremstvo na 
njeni zadnji poti. Še enkrat iskrena hvala!

žalujoči sin Franci 
in sestra Slavka Mlakar 

z družino

možno ustvariti tekorekoč iz nič, z 
golimi rokami in veliko iznajdljivosti. 
Vodiči so nam povedali, da je večina 
prijemov sad partizanskih izkušenj v 
NOB.

Zvečer pa smo bili na mitingu. Pod 
vasjo je igrala godba. Polna vas vozil in 
naše vojske ter civilov. Čisto parti-

ozemlju" in v govoru spodbujal vse, 
naj z aktivno in pasivno akcijo one
mogočijo sovražnika, kjerkoli je to 
mogoče. Nato so zapeli člani Loškega 
okteta, recitirali so domači pionirji, 
amaterji — igralci Prešernovega gleda
lišča pa so predstavili na oder dva 
duhovita skeča s partizansko tema
tiko. Domača folklorna skupina pa je 
zaplesala več slovenskih plesov.

Vtisi dneva so nepozabni. Naš člo-
zansko vzdušie Prikorakali so tudi vek je PriPravljen tudi na najtežje.zansKo vzdušje. Prikorakali so tudi Moralna ^ materialna priprava je

Zjutraj smo obiskali štab, kjer so 
nas vodilni vojaški strokovnjaki sezna
nili s položajem na terenu — na »za
sedenem ozemlju" in na »osvobo
jenem ozemlju". Kolona novinarjev je 
odšla na teren. V hribih sredi gozda so 
nas ustavili. Nadaljevali smo peš. Po 
kozji stezi smo prišli na opazovalnico. 
Tu so bili že najvišji slovenski vodi
telji: Sergej Kraigher, Andrej Marinc, 
France Popit, Mitja Ribičič, Janez 
Barborič, Miha Butara, Marijan Oro
žen in general Janko Sekirnik, Jože 
Ožbolt in Rudolf Hribernik. Tu so bili 
tudi zastopniki gorenjskih občin. Le
gendarni Srečo Tušar, polkovnik, 
znan po diverzantski akciji v Postojn
ski jami med NOB, je razlagal potek 
dogodkov. Na cesti pod nami se je 
pokazala izvidnica »sovražne kolone". 
Za njo so prišli v strnjeni formaciji 
sovražnikovi vojaki. Oprezno so kora
kali po cesti. Nenadoma pa je zagrme
lo. Mirne senožeti in gozd so postali 
pekel. Iz zasede so zalajali mitraljezi 
in avtomati. Zasede ni bilo videti. Le 
tu in tam plamen morilskega ognja. 
»Sovražni" plavi so odprli ogenj na 
slepo. Eden za drugim so padali. Iz 
zasede so planili trije »rdeči" parti
zani, poseben izurjeni v jiujitsu. 
Pograbili so po enega onesposoblje
nega napadalca in ga odpeljali v gozd. 
Na cesto so poskakali iz najbolj ne
dolžnih, dobro zamaskiranih kritij 
borci in pobrali »sovražnikom" , ki so 
obležali na cesti, orožje in dokumen
te. Nato so partizani v trenutku izgi
nili in že so priletela »sovražna letala" 
in »mitralirala" sumljivo področje.

Odšli smo dalje v partizansko bazo, 
ki jo je zaseda branila. Ulil se je dež. 
Izvidniška letala so v nizkem letu pre
letavala področje. Sredi viharja in 
dežja pa so priropotali tik nad kroš
njami helikopterji. V trenutku so pri
stali tik ob bazi. »Sovražnik" torej ni 
popustil. Ker ni uspela kolona je po
skusil z desantom. Plavi so skakali in z 
boka med tekom kosili po branilcih z 
avtomatskim orožjem; Prišlo je do 
boja mož proti možu iz bližine. Ve
čina napadalcev je bila uničenih Osta
nek — mala skupinica — se je zatekla v 
gozdič. Tu so jih partizani obkolili in 
uničili. Ostali so se pred premočnim 
pritiskom vrnili potepeno v helikop
terje. Medtem so preiskovali bazo. 
Delavnice, kije bila duhovito zamaski
rana, niso našli. Šele »firbčnim" novi
narjem je uspelo (seveda s pomočjo 
komande), delavnico odkriti in obču
dovati iznajdljivost do kraja izkori
ščenih možnosti.

pionirji domačega odreda. Predsednik 
krajevne skupnosti je domačine in 
borce pozdravil na »osvobojenem

porok, da bomo kos tudi najtežjim 
časom, če bi do njih prišlo. ^

Reševanje ranjencev s helikopterjem 
Herlec

ranjenec" je znani alpinist Roman

„ pohodu 
Srečo Tušar.

Prebrali smo za vas
Čeprav je od začetka, oziroma konca našega boja minilo že več kot 

trideset let, še vedno prihajajo na naš knjižni trg zanimive knjige, ki vsaka 
po svoje in v svojem stilu popisujejo tiste nepozabne hude, a veličastne 
dni. Pa naj gre za partizanske spomine, krajevne ali okrožne kronike ali pa 
za resnična, čisto historično-znanstvena dela - eno je kot pribito: vsa ta 
dela imajo, kljub časovno oddaljenim dogodkom, svoj mik in čar, hkrati 
pa predstavljajo tako ali drugače dragocene prispevke za veliko podobo in 
fresko naših preteklih dni, za fresko o našem narodnoosvobodilnem boju.

Med takšna dela sodi vsekakor tudi obširnejša knjiga Rada Zakonjška 
pod naslovom »Velika preizkušnja", v kateri nam skuša znani štajerski 
partizan in prvoborec prikazati kronološko zgodovino narodnoosvobo
dilnega boja v Savinjski dolini.

Pisec se je torej omejil na določeno ozemlje in skušal s čim večjim 
številom dokumentov, pričevanj in tudi osebnih spominov prikazati lokal
no kroniko NOB od 1941 do 1945 na tem ozemlju Štajerske, ki je v času 
NOB zaradi nemške okupacije doživljajo svojevrstno usodo in tudi razvoj. 
Takšen, teritorialen način obravnavanja dogodkov in bojev iz dneva v 
dan, dogodkov, ki so na videz zelo malenkostni in s širšega aspekta celo 
obrobni, vendar pa nudijo na drugi strani pester mozaik žitja in bitja 
slehernega posameznika na tem območju, ki je zato tudi našel mesto v 
Zakonjškov! knjigi.

Slaba plat takšnega, teritorialno omejenega zgodovinopisja pa je, da 
nehote izgubi pred očmi celoto ter tako postanejo nekateri dogodki in 
ljudje za bralca, ki ne pozna krajev in ljudi, manj prezentni in jasni. Toda 
Zakonjšek je vsekakor hotel prav s podrobnim opisovanjem vseh ljudi in 
njihovih usod v Savinjski dolini postaviti spomenik tem ljudem, ki so 
zares in to je iz knjige zelo plastično razvidno, tudi v najtrših pogojih 
nemške okupacije, znali ostati zavedni Slovenci, se boriti in tudi umirati 
za svobodo.

Sicer pa ob prebiranju knjige vidimo, da je avtor skušal bolj izčrpno 
opisati začetno obdobje okupacije in NOB, še zlasti leto 1941. Sam pravi, 
da se mu zdi to obdobje najbolj pomembno. V tem času je namreč 
sleherni Slovenec stal pred izbiro, ali zatajiti sebe, svoj materin jezik, se za 
večno odpovedati svojemu narodu in iti z okupatorjem, kar je vodilo 
nujno na pot izdajstva, ali pa se upreti in se boriti z vero v srcu, da bo 
nekoč strašna pošast—nacionalsocializem in njegov oproda fašizem pre
magana. To je bila tista velika, enkratna preizkušnja, po kateri nosi knjiga 
tudi svoj naslov.

Med svoj dokumentarni tekst pa je avtor tu in tam vključil tudi nekaj 
reportažnih zapisov, spomine in pričevanja oseb, sodelujočih v NOB, s 
čemer je dal delu še posebno svežino, na drugi strani pa je v svoje besedilo 
vključil tudi mnogo nemške dokumentacije, ki pa žal daje le malo objek
tivno podobo dogajanja v Savinjski dolini med NOB.

Knjigo je izdala založba Borec v Ljubljani, opremila pa jo je Metka 
Krašovec.

D. Ž.



XIII. LETNE ŠPORTNE IGRE ISKRA V NOVI GORICIOdlična organizacija 
in množica kakovostnih športnih srečanj

Sončna, skoraj preveč sončna in 
!°pla Nova Gorica je bila nadvse bo- 
šato okrašena z Iskrinimi zastavami in 
fransparenti, ko je od 16. do 18. ju- 
®ija gostila skoraj 900 športnic in 
Portnikov iz delovnih organizacij 

jskre, ki so se zbrali na XIII. letnih 
'Portnih igrah.

Otvoritveni ceremonijal XIII. let- 
športnih iger se je začel v petek 

zjutraj na pomožnem nogometnem 
jSišču. Blizu 900 nastopajočih se je 
°6eno po industrijah zvrstilo na igri- 
Scu, ko so jih drug za drugim pozdra
vi in jim zaželeli veliko športnih 
^sPehov Jože Vodopivec, predsednik 
^0 OO sindikata Avto elektrike, pred- 
^dnik skupščine ZP Iskra Vladimir 
Vavs, predsednik KO 00 sindikata 
^ Jože Čebela, zastopnik sindikata 
'0vinaijev Sergej Koglot ter namest- 
''ik glavnega direktorja Industrije 
^toelektričnih izdelkov Vincenc 
^°kelj, ki je ob koncu svojega po
pravnega nagovora letošnje športne 
pe tudi odprl uradno. Množica šport
ne in športnikov se je po otvoritvi 
!®r brž razkropila po številnih igri
vih, tu v Novi Gorici tako zelo blizu 
j^ga drugemu, da skoraj ni bilo izgu- 
,.e časa za tiste, ki so tekmovali v raz- 
^nih panogah. Kaj kmalu je s po- 
iameznih igrišč završalo, saj ob njih ni 
zpnjkalo živahnih in glasnih navija- 
ev, ki so se razvnemali skladno s 
ekrno vanjem.

^mestnik glavnega direktorja Avto- 
elektrike je odprl igre.

, Letošnje športne igre so potekale 
Vho in brez zastojev, vsekakor pa v 
j^rnenju tovariških, vendar pa kar se 
a odločnih obračunov. Tudi to pot 

v končni skupni uvrstitvi poželi 
^go športniki Industrije za teleko-

ffiojkarice iz IRET v Trstu so z 
°r° igro zasluženo dosegle ekipno
ago.

^nikacije, elektroniko in elektro-
Se ^aiko. Zanimivo pa je pri tem, da 
H ktos občutno zmanjšala pred- 

^ v številu doseženih točk

mm.

Predsednik skupščine ZP Iskra Vla
dimir Klavs pozdravlja športnike.

drugo uvrščeno Avtoelektriko, oz. 
Avtomatiko, ki sije priborila v končni 
uvrstitvi solidno tretje mesto.

Tudi sicer je bilo v tekmovanjih 
nekaj presenečenj, ki pa so le še po
globila zanimanje kar precej številnih 
gledalcev, ki so tekme spremljali in so 
jih ogrevali solidni nastopi naših šport
nikov.

Prvič so na naših letnih igrah na
stopili tudi športniki iz naše tržaške 
firme IRET in se lepo odrezali, kar še 
zlasti velja za ekipo odbojkaric. Le-ta 
je v precej hudi konkurenci zasluženo 
slavila zmago in v vseh tekmah, še 
prav posebno pa v finalni, prikazala 
zelo solidno igro. Predvsem odlični 
organizaciji gre vsa zahvala za to, da je 
tehnična ekipa solidno in hitro opra
vila vse obsežno delo pri izračunu re
zultatov tekmovanj in pri izdaji bilte
na tako, da se je za 15. uro napove
dana slavnostna razglasitev rezultatov 
in podelitev kolajn, plaket za najboljše 
ekipe v posamezni športni disciplini in 
treh pokalov za najboljše tri ekipe v 
končni uvrstitvi, lahko začela ob na
povedanem času. Čeprav je dobršen

Rešljiva je bila zmaga sahistovElektromehanike.

izdelkov Jože Eržen.
Najboljšim v posamezni športni 

zvrsti je kolajne podelil predsednik 
KO 00 sindikata ZP Jože Čebela, pla
kete najboljšim ekipam v tekmovalnih 
panogah je podelil Jože Vodopivec, 
predsednik sindikata Avtoelektrike, 
medtem ko je glavni direktor Avto
elektrike Jože Eržen podelil pokale 
trem najboljšim ekipam športnikov v 
skupni uvrstitvi. Vsi udeleženci letoš
njih športnih iger Iskre pa so dobili 
lične značke v spomin na XIII. letne 
športne igre Iskre v Novi Gorici.

Domačini so pri izvedbi letošnjih 
iger opravili solidno dokaj zahtevno 
nalogo, za kar jim gre vsa pohvala, z 
uspelo organizacijo pa so napovedali, 
da bo tudi 2. julija, ko bo Nova Go
rica prizorišče letošnjega praznovanja 
dneva borca in dneva Iskre, poskrblje
no, da bo ta naša največja vsakoletna

Spominsko priznanje Francu Cotiču iz TOZD Napajanja v Novem mestu, ki je 
pred 30 leti organiziral prve športne igre v Iskri

prireditev dobro uspela.
Športniki so se iz Nove Gorice raz

šli s klicem: Nasvidenje na XIV. letnih 
igrah Iskre 1978 v Kranju!

Predsednik KO OOS ZP Iskra Jože Čebela pozdravlja udeležence XIII. letnih 
športnih iger Iskre v Novi Gorici, ki so ob odlični organizaciji in solidnih šport
nih srečanjih dobro uspele.

Pozdrav in čestitke namestnika ge
neralnega direktorja ZP Antona S ti
pa niča.

del nastopajočih tedaj že zapustil 
Novo Gorico, se je na prijetnem hotel
skem vrtu hotela Park zbrala kar 
čedna družina Iskrinih športnic in 
športnikov, ki so živahno pozdravljali 
posebno tiste posameznike in ekipe, 
ki so na igrah dosegli najboljše rezul
tate. Seveda je tudi zaključni del le
tošnjih iger minil ob pozdravnih na
govorih in čestitkah za dosežene 
uspehe. Mimo pozdravnih besed 
Slavka Orešnika, predsednika republi
škega odbora sindikata delavcev ko
vinske in elektro industrije Slovenije, 
pod čigar pokroviteljstvom so pote
kale letošnje športne igre v Novi Go
rici, sta športnike nagovorila in jim 
čestitala še namestnik generalnega di
rektorja ZP Anton Stipanič ter glavni 
direktor Industrije avtoelektričnih

TEHNIČNI REZULTATI XIII. 
LETNIH ŠPORTNIH IGER

Ženske:
Odbojka: 1. IRET, 2. Elektromehanika, 3. 
Široka potrošnja, 4. Avtoelektrika, 5. Iskra 
Commerce — ISE, 6. Avtomatika.

Košarka: 1. Avtoelektrika, 2. Elektrome
hanika, 3. Iskra Commerce — ISE, 4. Široka 
potrošnja, S. Avtomatika, 6. 1EZE

Rokomet: 1. IEZE, 2. Avtoelektrika, 3. 
Elektromehanika, 4. Iskra Commerce - 
ISE, 5. Široka potrošnja, 6. Avtomatika

Kegljanje — ekipno: 1. Avtomatika 2397,
2. Elektromehanika 2350, 3. Avtoelektrika 
2263, 4. Iskra Commerce — ISE 1997, 5. 
IEZE 1950, 6. IPT - SEM 1533, 7. Široka 
potrošnja 1358 kegljev; posameznice: 1. 
Miklavčič (Avtomatika) 460, 2. Zore (Elek
tromehanika) 422, 3. Baskove (Avtoma
tika) 410, 4. Majstorovič (Elektromeha
nika) 40S, 5. Cenčič (Avtomatika) 405, 6. 
Ivanetič (Elektromehanika) 404, 7. Lopa n 
(IEZE) 40 3, 8. Dalmacija (Avtomatika) 
403, 9. Šparovec (Elektromehanika) 40 3, 
10. Rupnik 401, 11. Fornezzi (obe Avto-

Moški

Nogomet: 1. Avtoelektrika, 2. Elektrome
hanika, 3. Avtomatika, 4. IEZE, 5. IPT — 
SEM, 6. Široka potrošnja, 7. Iskra Commer
ce - ISE
Odbojka: 1. Elektromehanika, 2. Avto
matika, 3. Avtoelektrika, 4. IEZE, 5. Širo
ka potrošnja, 6. IRET, 7. Iskra Commerce 
- ISE

Košarka: 1. Široka potrošnja, 2. Avtoelek
trika, 3. Kondenzatorji, 4. Elektromeha
nika, 5. IPT - SEM, 6. Iskra Commerce — 
ISE, 7. IEZE, 8. Avtomatika

Rokomet: 1. Avtoelektrika, 2. Elektrome
hanika, 3. IPT - SEM, 4. Široka potrošnja, 
5. Kondenzatorji, 6. Iskra Commerce — 
ISE, 7. Avtomatika, 8. IEZE

Kegljanje — ekipno: 1. Elektromehanika 
3472, 2. Avtoelektrika 3382, 3. Avtoma
tika 3289, 4. Iskra Commerce — ISE 32 69, 
5. Široka potrošnja 3252, 6. IPT — SEM 
2945, 7. IEZE 2935 kegljev - posamezni
ki: 1. Steržaj (IC - ISE) 487, 2. Sajevec 
(Elektromehanika) 47 4, 3. Farkaš 474, 4. 
Šinigoj (oba Avtoelektrika) 471, 5. Doljak 
(ŠP) 457, 6. Zalokar (Elektromehanika) 
454, 7. Mart z (IPT - SEM) 450, 8. Bregar 
439, 9. Zevnik (oba Elektromehanika) 438, 
10. Bilodjerič (Avtomatika) 436, 11. Lavrič 
(IEZE), 12. Jamšek (Avtomatika), 13. Šar- 
lah (IEZE), 14. Mermoja (Avtoelektrika),
15. Tomaškovič (IC — ISE), 16. Bremec 
(Avtoelektrika), 17. Rajgelj (Elektrome
hanika) 18. Juvančič, 19. Cukrov(oba ŠP), 
20. Košmrlj (Avtomatika), 21. Planinc 
(Elektromehanika), 22. Maraž (Avtoelektri
ka), 2 3. Prezelj (ŠP), 24. Oman (Elektro
mehanika), 25. Božič (Avtomatika), 26. 
Žirovnik (ŠP-, 27. Penko, 28. Ravnič (oba 
Avtomatika), 29. Rkavec (Elektromeha
nika), 30. Šafar (IC - ISE), 31. Petrič, 32. 
Gradišar (oba IEZE), 33. Cankar, 34. Ozi- 
mec (oba IC - ISE), 35. Štefanič (Avto
elektrika), 36. Kovačič (Avtomatika), 37.

Pokale za najboljše tri ekipe so prevze
li Ilko Vidic iz A vtbelektrike za 
drugo, -Niko Drinovec iz Elektrome
hanike za prvo ter Slavko Munda iz 
Avtomatike za tretje mesto (z desne 
na levo).
elektrika), 12. Markelj (Š. P.), 13. Adamič 
(IC - ISE), 14. Marinčič, 15. Laharnar 
(obe Avtoelektrika), 16. Slovenec (IEZE), 
17. Škoberne (Avtoelektrika), 18. Čož 
(Avtomatika), 19. Cej (Elektromehanika), 
20. Čargo (Avtomatika), 21. Makovec (Av
tomatika), 22. Isajlovič (IC — ISE), 2 3. 
Zadravec (Elektro mehanika), 2 4. Jakovac 
(IPT - SEM), 25. Maver (IEZE), 26. Šraj 
(ŠP), 27. Trček (IC - ISE), 28. Novak (IPT
- SEM), 29. Mohorič (ŠP), 30. Kranjc (IC
- SEM), 31. Gašparut (IEZE), 32. Šlibar 
(IC - ISE), 33. Vavpotič (IPT - SEM), 34. 
Tušek (ŠP), 35. Lavriša (IC - ISE), 36. 
Do len (IPT - SEM), 37. Gojgič (IEZE), 38. 
Čečelič, 39. Sevo (obe IPT - SEM), 40. 
Obermajer (IEZE)

Streljanje — ekipno: 1. Elektro mehanika 
467, 2. Avtoelektrika 437, 3. Baterije Zmaj 
411, 4. Široka potrošnja 371, 5. IPT —

Na odbojkarskem igrišču je bik) zelo 
vroče, najsi bo pri tekmovanju žen
skih, ali moških ekip.

SEM 366, 6. Avtomatika 362, 7. IC - ISE 
262, 8. IEZE 160 krogov — posameznice:
1. Murovec (Avtoelektrika) 162, 2. Marn 
161, 3. Malovrh 15 3, 4. Oblak (vse Elektro
mehanika) 15 3, 5. Rupnik (Avtoelektrika) 
146, 6. Novak (IPT - SEM) 141, 7. Krisper 
(Zmaj) 141, 8. Kjuder (Široka potrošnja), 
9. Kocman 136, 10. Trobec (obe Zmaj) 
134, 11. Remec (Avtoelektrika), 12. Vuk
čevič (Avtomatika), 13. Ševo (IPT — SEM), 
14. Kacin (Avtomatika), 15. Bernetič (ŠP),
16. Bevec (Avtomatika), 17. Kuret (ŠP), 
18. Kranjc (IC — ISE), 19. Paunovič (IPT — 
SEM), 20. Bratuš (IC - ISE), 21. Ventar 
(IEZE), 2 2. Kušar (IC - ISE), 2 3. Kadunc, 
24. Štefančič (obe IEZE)

Namizni tenis — ekipno: 1. Elektromeha
nika, 2. Avtoelektrika, 3. Avtomatika, 4. 
Široka potrošnja, 5. IEZE, 6. IC — ISE, — 
posameznice: 1. Fajfar, 2. Pompe (obe
Elektro mehanika), 3. Jančar, 4. Jarc, (obe 
Avtomatika), 5. Krt, 6. Oblak (obe Avto
matika), 7. Maver (IEZE), 8. Veškovič 
(Avtoelektrika), 9. Haljak (IC — ISE), 10. 
Martinuč (ŠP), 11. Šparovec (IC - ISE), 
12. Janžekovič (SP), 13. Šturm (IC — ISE), 
14. Slovenec (IEZE)

Nataša Miklavčič iz Avtomatike je 
med ženskami podrla največ - 460 
kegljev.

Pehar (IC - ISE), 38. Ščurk (Avtoelektri
ka), 39. Peternelj (IPT — SEM), 40. Jan
kovič (ŠP), 41. Kozjek (IPT - SEM), 42. 
La lic (IC - ISE), 43. Gianinni (Avtoma
tika), 44. Kejžar (ŠP), 45. Pulič (Avtoelek
trika), 46. Rakuša (IPT - SEM), 47. Nadji 
(IC - ISE), 48. Krampič (ŠP), 49. Šut (IPT 
- SEM), 50. Hrnčič (IEZE), 51. Grotelnik, 
52. Soldat (oba IPT - SEM), 5 3. S kar za 
(IEZE), 5 4. Škopič (IPT - SEM), 55. De- 
lorenzo, 56. Beganovič (oba IEZE).

(Nadaljevanje na 12. strani)

i*::i

Balinarji so se dajali v prijetni senci in brez večjega hrupa navijačev.



Odlična organizacija in množica 
kakovostnih športnih srečanj

(Nadaljevanje zli. strani) 
Streljanje - ekipno: 1. Elektromehanika 
729, 2. Avtoelektrika 695, 3. Avtomatika 
651, 4. IEZE 630, 5. Široka potrošnja 611, 
6. Zmaj 594, 7. IPT - SEM 545, 8. Kon-

Na zaključku iger je športnike pozdra
vil in jim čestital predsednik republi
škega odbora sindikata delavcev ko
vinske in elektroindustrije Slavko 
Orešnik.
denzatorji 5 38, 9. Iskra Commerce - IS E 
432 kroga. - posamezniki: Plestenjak 189,
2. Naglič (oba Elektromehanika) 18 3, 3. 

z Čik (Avtomatika) 182, 4. Šilar (Elektro
mehanika) 181, 5. Hrobat (Avtoelektrika) 
179, 6. Peternelj (Elektromehanika) 176, 7. 
Skit 174, 8. Kogoj (oba Avtoelektrika) 
174, 9. Plešec (JEZE) 172, 10. Podržaj 
(Zmaj) 169, 11. Širok (Avtoelektrika), 12. 
Rad man (Avtomatika), 1 3. Hauptman (IPT
- SEM), 14. Čižman (IEZE), 15. Bolte 
(Zmaj), 16. Rijoša (IEZE), 17. Mihelčič, 
18. Vrhovnik (oba ŠP), 19. Šeremet (Avto
elektrika), 20. Peternelj (ŠP), 21. Pibernik 
(Avtomatika), 22. Gril (ŠP), 2 3. Horvat (IC
- ISE), 24. Žbogar (Kondenzatorji), 25. 
Levstik (Zmaj), 2 6. Trpin, 27. Pavlin (Oba 
Kondenzatorji), 28. Lanebrovski (IEZE), 
29. Podgoršek, 30. Brvar, 31. Seljak (IPT - 
SEM), 32. Končina (Zmaj), 33. Lavrin 
(Kondenzatorji), 34. Milosavljevič, 35. 
Kerič, 36. Vlepič (vsi IC - ISE).

Namizni tenis — ekipno: 1. Elsktrome
hanika, 2. Avtoelektrika, 3. Avtomatika, 4. 
iskra Commerce - ISE, 5. IEZE, 6. Široka 
potrošnja, 7. IPT - SEM, 8. IRET. - posa-

Požirek vina po tradiciji iz zmagoval
nega pokala.

mezniki: 1. Trček, 2. Klemenc, 3. Pogačnik 
(vsi Elektromehanika), 4. Krnc (IC - ISE), 
5. Blažič (Avtomatika), 6. Planinc (Elektro
mehanika) 7. Devič (IC - ISE), 8. Ličen 
(Avtoelektrika),' 9. Janež (IC - ISE), 10. 
Vidic (Elektromehanika), 11. Varl (Avto
elektrika), 12. Banov (IPT - SEM), 13. 
Kranjc (Avtomatika), 14. Klojčnik, 15. 
Aleksič (oba IC - ISE), 16. Kranjc (IEZE),
17. Lipičar (Avtoelektrika), 18. Trančar 
(Avtomatika), 19. Zupančič (IC - ISE), 
20. Židan (Avtoelektrika), 21. Jeram 
(Avtoelektrika), 22. Pajk (IEZE), 23. De
bevc (IEZE), 24. Bizjak (Avtoelektrika), 
25. Skočir (IPT - SEM) 26. Šušteršič 
(IEZE), 27. Bažato (Avtoelektrika), 28. 
Rajšek (IPT - SEM), 29. Brezar (IC - 
ISE).

Balinanje: 1. Avtomatika, 2. Avtoelektrika, 
3. IEZE, 4. Elektromehanika, 5. Široka 
potrošnja, 6. Iskra Commerce - ISE, 7. IPT 
- SEM.

Priznanje za najboljše dosežke med 
strelkami

Glavni direktor Avtoelektrike Jože 
Eržen predaja pokal za drugo mesto 
vodji gor iških športnikov Uku Vidicu.
Šah: I. Elektromehanika, 2. Avtomatika, 3. 
Iskra Commerce - ISE, 4. IPT - SEM, 5. 
Avtoelektrika, 6. Široka potrošnja, 7. Zmaj.

Končni vrstni red:
1. r.lektromehanika 1440
2. Avtoelektrika 1410
3. Avtomatika 1285
4. Široka potrošnja 12 30
5. Iskra Commerce - IS C 1180
6. IEZE 10 39
7. IPT - SEM 775
8. IRET 240
9. Zmaj 235

10. Kondenzatorji 2 35

- J. C. -

Na Plešivec- 
Sleme

Planinska sekcija ISKRE 
Elektromehanike vabi prijatelje 
planin na izlet po delu sloven
ske planinske transverzale čez 
Plešivec in Sleme, ki bo v ne
deljo, 3. julija 1977. Tura je pri
merna za vse planince: hoje je 
dobre štiri ure.

Odhod avtobusa izpred kranj
skega kina Center bo ob 5. uri 
zjutraj. Cena prevoza je 30 din. 
Prijave in vplačila sprejema 
Olga Pajk, tajništvo ERO, tel. 
2822 in poverjeniki sekcije do 
vključno srede, 29. junija.

Srečanje mladih
Občinska konferenca Zveze socialistične 

mladine Slovenije občine Vič-Rudnik pri
reja vsako leto ob dnevu mladosti športno 
srečanje vseh mladih delavcev, zaposlenih v 
delovnih in temeljnih organizacijah na ob
močju občine Vič-Rudnik.

Namen teh srečanj je predvsem v tem, 
da se čim več mladih delavcev sreča na 
skupni prireditvi, kjer lahko izmenjajo svoje 
mnenje in izkušnje pri delovanju v organi
zaciji Zveze socialistične mladine, da se z 
medsebojnim dogovarjanjem kar najbolje 
seznanijo z razvojem in graditvijo naše 
samoupravne socialistične družbe; Seveda 
pa je to srečanje pomembno tudi zato, da 
mladi pomerijo svoje moči v raznih šport
nih panogah kot so: kegljanje, nogomet, 
rokomet, šah, košarka, streljanje, odbojka 
in druge.

Za udeležbo in osvojena prva tri mesta 
se na tem srečanju podeljujejo spominske 
plakete ter pokali in diplome. V okviru

GASILCI ELEKTROMEHANIKE SO Sl ZASTAVILI 
OBŠIREN PROGRAM

Letošnje letne konference Indu
strijskega gasilskega društva Iskre - 
Elektromehanike so se poleg naših 
gasilcev udeležili tudi predstavniki so
sednjih gasilskih društev in družbeno
političnih organizacij DO, predstavnik 
oddelka za varnost ter predsednik 
občinske gasilske zveze Kranj.

Konferenco je otvoril dosedanji 
predsednik IGD Ludvik Saje. V svo
jem poročilu se je dotaknil proble
mov, s katerimi se gasilsko društvo 
Elektromehanike srečuje zadnja leta. 
Aktivnost članov je bila premajhna. V 
nadaljevanju sta kritično ocenila 
opravljeno delo še poveljnik in blagaj
nik društva. Člani in predstavniki ga
silskih društev in DO so poročila v 
razpravi še dopolnili.

Franc Košnjek, predsednik občin
ske gasilske zveze Kranj, je prosto
voljnim gasilcem Elektromehanike 
zaželel veliko uspeha pri nadaljnjem 
delu. Na kratko je obrazložil pomen 
in specifičnost industrijskih gasilskih 
društev. Opredelil je tudi glavne nalo
ge, katerim naj bi v bodoče posvetili 
več časa. Zaključil je z željo, da bi 
društvo z novim vodstvom spet našlo 
pravi stik z vodstvom naše delovne 
organizacije in zaživelo kot je treba.

Predstavnik IGD Sava Kranj je 
predlagal tesnejše sodelovanje med 
gasilskimi društvi v organizacijah zdru
ženega dela na področju kranjske 
občine. Naši gasilci so predlog pod
prli, saj bo sodelovanje pri strokov
nem kot tudi pri organizacijskem delu 
pozitivno vplivalo na nadaljnji razvoj 
IGD Elektromehanike. Skupne vaje pa 
bi lahko veliko pripomogle k izmenja
vi strokovnih mnenj in izkušenj o 
gašenju posameznih vrst požarov.

Omeniti je treba tudi spremembe v 
upravnem odboru društva. Za novega 
predsednika IGD je bil izvoljen Jože 
Slabe, za poveljnika operative pa 
Franc Polak. Dolgoletnega blagajnika 
Franca Pečenika je na njegovo lastno 
željo zamenjala Pavla Kalan. Novi go
spodar društva je Matjan Zadražnik.

Ob zaključku letošnje redne letne 
konference je predsednik občinske 
gasilske zveze, Franc Košnjek članom 
IGD Iskre — Elektromehanike podelil 
priznanja in medalje za dolgoletno 
aktivno sodelovanje v gasilstvu.
Letos poudarek na preventivi

V preteklem letu v Elektromeha- 
niki ni bilo večjih požarov. Naši gasilci 
so sodelovali pri gašenju večjega poža
ra, ki je izbruhnil v Savi v obratu IV. 
Pogasili so tudi manjši požar na kranj
ski železniški postaji. Med letom so 
imeli več mokrih in suhih vaj. Ob 
tednu požarne varnosti so člani našega 
gasilskega društva pripravili demon
stracije gašenja začetnih požarov z 
ročnimi gasilnimi aparati. Prikaze ga
šenja so si lahko ogledali člani tovarn 
v Savski loki, v Stikalih in na Laborah.

Letos bo IGD Elektromehanike 
praznovalo 40-letnico obstoja. Zato so 
si zadali dokaj obširne naloge. Društvo 
doslej na področju operativnega dela 
še ni pokazalo zahtevanih rezultatov. 
Gasilce torej čaka veliko dela. Glavne 
naloge društva so;
— skrb za požarno preventivo
— gašenje začetnih požarov
— gašenje manjših požarov
— sodelovanje pri gašenju večjih po

žarov
Spomladi in jeseni bodo opravili 

preventivne preglede hidrantov in ga
silnih aparatov v temeljnih organiza
cijah Elektromehanike. Pripravili 
bodo tudi opremo in potrebno orodje 
za načrtovane akcije v letošnjem letu. 
Predvidene so tudi številne vaje, s ka
terimi bodo med letom utrjevali že 
pridobljeno teoretično znanje. Urediti 
morajo tudi orodišče.

Požarna preventiva zajema vse var
nostne ukrepe za preprečevanje poža
ra. Že pri projektiranju novih obratov, 
skladišč in drugih objektov v DO je 
treba posvetiti primerno skrb tudi 
požarni varnosti. V naših temeljnih 
organizacij ali še vedno lahko vidimo 
založene transportne poti, zidne hi
drante in gasilne aparate. Tu gre za

Uspelo strelsko tekmovanje

Strelci med tekmovanjem.

Odbor za medsebojna razmerja delavcev v združenem delu pri
Šolskem centru zp iskra kranj
razpisuje prosta delovna mesta:
- VODJA PROIZVODNJE v elektro in strojnih delavnicah šolskega centra 

Pogoj: inženir strojništva tehnološke smeri s 5-letno prakso
- UČITELJ STROKOVNIH PREDMETOV za poučevanje elektro predmetov v 

tehniški šoli
Pogoj: diplomirani inženir elektrotehnike elektronik.

- UČITEU STROKOVNIH PREDMETOV za po uče 
tehniški šoli poučevanje elektro predmetov v
P^diplonurani inženir elektroenergetik.

v poklicni šoli
Pogoj: inženir elektrotehnike elektronik

~ sttokTov!umP^pArtomCNEGA P0UKA’ ]X) možnosti z opravljenim pedagoškim

^ieKmerSkUoU3 " TK ““ 1T mehanika in tchniška »‘^.ovodska
Svrev v7Hra,fv ° izP°'nicv?9u, P08°jcv prejema odbor za medsebojna razmerja 
btTIs^tpo o^vtmz^1Skem CCntrU ZP KranJ-64 001 K-nj, Savska

za poučevanje šibkotočnih predmetov

Športna komisija v Iskri Elek- 
tromehaniki je v preteklem tednu pripravila 
tekmovanje z zračno puško za ekipe po
sameznih TOZD. Najboljši moški in ženski 
ekioi je namenila prehodni pokal.

Čeprav strelci v Elektro mehaniki že 7 let 
nimajo možnosti nastopanja v Mladinskem 
strelskem domu Franceta Kordeža, ki je bil 
spremenjen v skladišče, je bila udeležba na 
tekmovanju presenetljiva. Nastopilo je kar 
67 strelcev in 12 strelk iz 8 TOZD. Me
nimo, da bi prav zato moralo vodstvo Iskre 
Elektromehanike razmisliti o izpraznitvi 
strelišča, ki bi ga strelci in ostale športne in 
kulturne skupine nujno potrebovale za 
svojo dejavnost. V sedanji situaciji so po
gosto prisiljeni iskati pomoč pri sorodnih 
društvih in kulturnih ustanovah. Strelci so 
tokrat tekmovali na strelišču strelske dru
žine Stane Kovačič na Primskovem.

Pokazalo se je, da imajo najmočnejšo 
moško ekipo v TOZD ERO, za najboljšo 
žensko ekipo pa je bila ob koncu tekmo-

ISKRA — glasilo delovnega kolekti
va ZP Iskra, industrije za elektroni
ko, telekomunikacije, elektrona eh a- 
niko, avtomatiko in elemente, Kranj 
— Urejuje uredniški odbor — Glavni 
urednik: Bogo Mohor, odgovorni 
urednik: Dušan Željeznov — Izhaja 
tedensko — Rokopisov ne vračamo 
— Naslov: Ljubljana, Prešernova 27, 
telefon 24-905, int. 48 — Tisk: 
Časopisno-tiskarsko podjetje PRA- 
VICA—DNEVNIK, Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za informa
cije SRS je glasilo oproščeno plačila 
temeljnega davka od prometa pro
izvodov.

V_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ v

vanja proglašena vrsta iz TOZD TEA.
Med posamezniki je pri članih zmagal 

Franc Naglič (ERO) s 185 krogi od 200 
mogočih. Naglič je letošnji državni prvak v 
streljanju s serijsko zračno puško. Pri člani
cah pa je dosegla najboljši rezultat Malo
vrhova (TEA) s 164 krogi.

Tekmovanje je hkrati služilo kot eno od 
izbirnih tekmovanj za sestavo ekip, ki bosta 
zastopali Elektromehaniko na letnih igrah 
Iskre v Novi Gorici.

REZULTATI

Streljanjc-ckipno moški: ERO 1 699, 2. 
Orodjarna 684, 3. Števci 675, 4. ATC 672, 
5. Vzdrževanje 641, 6. Stikala 632, 7. TEA 
616, 8. Skupne službe 609, 9. Števci II 
538, 10. ERO II 537, 11. Vzdrževanje 502, 
12. ATC II 500, 13. Števci III 471, 14. 
TEN 464, 15. Števci IV 366 krogov; - 
posamezniki: 1. Naglič 185, 2. Plestenjak 
(oba ERO) 182. 3. Zupančič (Števci) 180, 
4. Rozman (Orodj.) 177, 5. Šilar (ATC) 
177. 6. Peternel (Stikala) 177, 7. Lombar 
(Orodj.) 176. 8. Bojanič (ATC) 173, 9. 
Bohinc (Vzdrž.) 173, 10. Peternelj H. 
(Števci) 173, 11. Žmitck (TEA) 172, 12. 
Šparovec (Orodj.) 170, 13. Umnik (ATC) 
169, 14. Pretnar (ERO) 168, 15. Malovrh 
(Sk. SI.) 168, 16. Kmetič (Vzdrž.) 167, 17. 
Beguš (ERO) 164, 18. Hafner (Števci) 162. 
19. Zupan (stikala) 161, 20. Sušnik 
(Orodj.) 161, itd. - ženske ekipno: 1. TEA 
444, 2. Števci 220, 3. ERO 206, 4. ATC 
205, posamezni) 164, 2. Oblak (Števci) 
163, 2. Marn 153, 4. Rozman 127, 5. 
Cegnar (vse TEA) 121, 6. Zevnik 96, 7. 
Maček (obe ATC) 94, 8. Možina 87, 9. 
Rod vanj (obe ERO) 70,10. Klinar (Vzdrž.) 
62, 11. Bizaj (Števci) 57,12. Pregrat (ERO) 
49 krogov. B. Malovrh

delavcev
občinske konference mladih delavcev Ljub- 
Ijana-Vič-Rudnik se je 21. maja 1977 odvi
jalo športno srečanje mladih delavcev. 
Organizator srečanja je bila osnovna organi
zacija ZSMS Iskra-IPT.

Srečanja se je udeležilo 17 OO ZSMS s 
področja viške občine. Tekmovanja so s* 
odvijala v naslednjih petih panogah: keglja
nje, mali nogomet, streljanje (z zračne 
puško), šah ter namizni tenis.

Tekmovalci so dosegli naslednje rezul
tate:

Ekipno so posamezne OO ZSMS dosegi® 
naslednje uvrstitve:
1. mesto je osvojila OO ZSMS Tobačn® 
tovarna
2. mesto je osvojila OO ZSMS Inštitut J°" 
žef Stefan
3. mesto je osvojila OO ZSMS Iskra-IPT. 

Nadalje so si sledile ekipe po naslednjeb1
vrstnem redu:
4. mesto IPT in SEM, 6. mesto To vil, l 
mesto Tiskarna Lj„ 8. mesto IGO, 9. mest6 
Iskra IKM, 10. mesto Utensilija, 11. mest6 
Elektromontaža, 12. mesto VVZ Malt1 
Belič, 13. mesto Gostinsko podjetje Vič 'r 
Slovenijales Žičnica—»TOZD 300, 15. mest6 
VVZ Sonje Vidmar, 16. mesto Slovenija!65 
in 17. mesto KIP Ljubljana.

Tekmujoče ekipe posameznih OO ZSMS 
so po posameznih panogah zasedle nasled
nja mesta:

Kegljanje:
1. mesto Inštitut Jožef Stefan
2. mesto Iskra IKM
3. mesto PTT Ljubljana

Streljanje z zračno puško:
1. mesto Tiskarna Ljubljana
2. mesto Tovil
3. mesto Iskra SEM

Namizni tenis:
1. mesto Tobačna tovarna
2. mesto Iskra IPT I
3. mesto Inštitut Jožef Stefan RRC

Šah:
1. mesto Inštitut Jožef Stefan
2. mesto Kovinska industrija IG
3. mesto Iskra SEM

Mali nogomet:
1. mesto IGO
2. mesto Tobačna tovarna
3. mesto PTT Ljubljana

Vsa tekmovanja so se pričela z otvorit^ 
jo na dvorišču poslovne zgradbe Inštitut* 
za prenosno tehniko. Zaključna prireditev5 
podelitvijo diplom ter predajo prehod neg* 
pokala je bila na dvorišču IPT.

Jože BRVAf

malomarnost, zaradi katere bi bil 
primeru požara zaposlenim umik ^ 
zadimljenega in gorečega prosto!3 
oviran ali celo onemogočen. Hidrah^1 
so večkrat tako založeni, da bi potč' 
klo precej časa, če bi jih hoteli upo!3' 
biti. Vemo pa, da vsaka zamuj6^ 
sekunda lahko pri požaru povzro6' 
veliko večjo požarno škodo. Teh^ 
vprašanju bi morali nameniti 
pozornosti, sicer se nam utegne gr1*6 
maščevati. Zato moramo požarno ^ 
nost jemati resno in ukreniti vse, ^ 
požare preprečimo.

Pomembna naloga, ki so jo gasil6! 
doslej nekoliko zanemaijali, je tuj* 
vključevanje novih mlajših članov. Z3 
uspešnejše delo starih in novih član0' 
bodo organizirali strokovna predav3’ 
nja. Treba bo nabaviti tudi nekaj ^ 
bolj potrebne opreme in orodja. 
spada tudi usposabljanje naših dela' 
cev. Vsak mora biti natančno pou^11 
o tem, kaj je treba storiti, ko na del<A 
nem mestu zagori. Pri tem nam ne ^ 
smelo biti žal ne časa ne sredstev, ^ 
jih bomo porabili za razne demonstr3 
cije.

Požarna varnost je integralni del SL^
Naše Industrijsko gasilsko društv 

bo odslej tesneje sodelovalo tudi s c‘£ 
vilno zaščito. Varstvo pred požari J 
sestavni del obrambne in zaščj0! 
funkcije družbe oziroma sestavni ' 
zelo pomemben del SLO in družbe1* 
samozaščite.

Vedeti moramo, daje varstvopref 
požari takšna dejavnost, ki jo potreb6 
jemo tako v miru kot v vojni. Org^ 
zirati in izvajati ga moramo povs^' 
kjer živijo in delajo ljudje in kjer ^ 
materialne dobrine.

Požarno samozaščito in pripravlj^ 
nje članov Industrijskega gasilsk6^ 
društva moramo izvajati tako, da u 
naše protipožarno varstvo dobro sod 
lovalo tudi v vojnem času v splošn6*1 
sistemu civilne zaščite.

Za boljšo povezavo gasilskih org® 
nizacij v občini je bila tudi v Kranj ^ 
ustanovljena samoupravna interesn 
skupnost za požarno varstvo. Kaj vea 
o nalogah in delovanju te skupnosti P 
bomo pisali v eni izmed prihodu)6 
številk.

Alojze*6


